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4 3K U V E N D IK U V E N D I

17 
Kosova Bağımsızlığının ilan edilmesi

Arnavut ulusu için önemli bir tarihi olaydır

Bağımsızlığın 17 Şubat 2013 tarihinde kutlanan 5. yıldönümü, Kosova için büyük bir 

olay ve Arnavut ulusu için en önemli olaylardan biri olarak, Kosova'da çok sayıda 

faaliyetlerden oluşan bir gündemi vardı.
Kosova Meclis Başkanı Sn. Jakup Krasniqi “Adem Jashari” Anıtında saygı duruşunda 

bulundu ve düzenlenen faaliyetler yanı sıra geleneksel olarak Jashari ailesini ziyaret 

etti. Bu arada Meclisin bir heyeti Sn. Xhavit Haliti'nin yönetiminde Kosova şehitlerinin 

gömütlerinde ve anıtlarında saygı duruşunda bulundu. 

17.02.2013 tarihinde  “Adem Jashari” anıtkabirinde saygı duruşu
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Sn. Xhavit Haliti'nin yönetiminde bulunan

Meclis'in bir heyeti Kosova şehitlerinin gömüt ve anıtkabirlerinde

saygı duruğunda bulundu

Ülkenin en üst düzey liderleri ile birlikte Meclis Asbaşkanı Sn.  Xhavit Haliti'nin yönetiminde olan Kosova Cumhuriyeti 

Meclisi'nin bir heyeti, Kosova Cumhurbaşkanı Atifete Jahjaga, Başbakan Hashim Thaçi, KDB (LDK) Başkanı Isa Mustafa 

(muhalefetin en büyük partisi) ve bakanlar, Kosova'nın farklı yerlerinde bulunan şehitlerin gömüt ve anıtkabirlerinde 

saygı duruşunda bulundular. Bu tören faaliyetlerinde Meclis heyeti ve Kosova'nın üst düzey yetkililerine ilgili belediye 

başkanları da eşlik etti.

“Adem Jashari” Anıtkabiri

Şehitlere saygı faaliyetleri Prekaz'daki “Adem Jashari Anıtkabri”nde başladı. Dolayısıyla Asbaşkan Haliti ve onun 

yönettiği heyet, Şehitler Gömütlerinde saygı duruşunda bulunarak çelenk bıraktılar. 

Klina'daki Mujë Krasniqi'nin Heykeli        Glocan Şehitler Gömütlüğü

Sali Çekaj – İpek, Deçan                      Shkëlzen Haradinaj

Reçak Anıtkabiri

Daha sonra Klina'nın şehit Mujë Krasniqi'nin anıtı, İpek'te 

bulunan şehit Shkëlzen Haradinaj'ın heykeli, Deça'da 

şehitler Luan Haradinaj ve Sali Çekaj'ın heykelleri, 

Glocan, Ladoviça ve Reçak'taki Şehitler Gömütleri 

önünde saygı duruşunda bulunularak çelenk bırakıldı. 
Priştine'de parlamento heyeti, şehit Zahir Pajazitinin 

anıtına ve eski Cumhurbaşkanı İbrahim Rugova'nın 

gömütlüğünde saygı duruşunda bulundu ve çelenk 

bıraktı. 

      Zahir Pajaziti Anıtı          
Eski Cumhurbaşkanı Ibrahim Rugova'nın gömütlüğü

Bağımsızlığın 5. yıldönümü dolayısıyla Kosova'da düzenlenen sayısız faaliyetler arasında Priştine'nin “Nëna 

Terezë” kent merkezinde örgütlenen KGG (FSK) askeri birliklerinin geçit töreni ile sürdürülmektedir. 
Bu tören Kosova'nın binlerce vatandaş ve Kosova devletinin en üst düzey yetkilileri, Arnavutluk 

Cumhurbaşkanı Snç Bujar Nishani ve bu münasebetle davet edilen Mısır Arap Cumhurbaşkanı Sn. Pakinam 

Hassan Khalil El Sharkawy ve Kosova'da akredite olmuş diplomatik koru gibi çok sayıda dostumuz tarafından 

takip edildi.
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KGG birliklerinin 17 Şubat 2013 tarihli geçiti

Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr. Jakup 

Krasniqi, Mısır Arap Cumhurbaşkanı Sn. Pakinam 

Hassan Khal i l  E l  Sharkawy'ye  ülkenin  

bağımsızlığının 5. yıldönümünün kutlandığı bu 

günde Kosova Cumhuriyeti'ne hoş geldin 

karşılamasında bulunurken, iki halk arasındaki 

ç o k  i y i  k ü l t ü r e l  v e  t a r i h i  i l i ş k i l e r i n  

değerlendirirken, bunun politik ve ekonomik 

alanlara genişleneceğine inandığını söyledi. 

Bağımsızlığın ilan edilmesinin 5. yıldönümü 

kutlamaları çerçevesinde düzenlenen tören toplantısından 

önce Parlamento Başkanı Krasniqi şu kişileri karşıladı:

- Mısır Arap Cumhurbaşkanı Yardımcısı Sn. Pakinam

 Hassan Khalil El Sharkawy

Kosova bağımsızlığının ilan edilmesinin 5. 

yı ldönümü dolayısıyla düzenlenen tren 

toplantısından önce Kosova Cumhuriyeti Meclis 

Başkanı Dr. Jakup Krasniqi, asbaşkanlar Sn. 

Xhavit Haliti ve Sn. Sabri Hamiti ile birlikte, 

milletvekilleri eşliğinde Arnavutluk Meclis 

Başkanı Sn. Jozefina Topalli'yi özel olarak kabul 

etti. 
Parlamento Başkanı Krasniqi Başkan Topalli'ye 

Kosova Meclisis'ne hoşgeldin konuşmasında 

bulunarak 17 Şubatı, Arnavut ulusunun tarihinin 

en önemli olaylarından biri olarak değerlendirdi. 

- Arnavutluk Meclis Başkanı Jozefina Topalli 

- Arnavutluk Sosyalist Parti Başknı Sn. Edi Rama

Davet edilen kişiler ile özel toplantılar 

çerçevesinde Kosova Cumhuriyeti Meclisi'nin 

bugünkü özel tören toplantısında Başkan Dr. 

Jakup Krasniqi, Arnavutluk Sosyalist Partisi 

Başkani Sn. Edi Rama ile bir görüşmede bulundu.
Parlamento Başkanı Krasniqi ve Arnavutluk 

Sosyalist  Partisi  Başkanı Rama, Kosova 

Bağımsızlık Günü dolayısıyla birbirini kutlayarak, 

şimdiye kadarki başarıları değerlendirerek, ortak 

sıkıntı ların atlatı lması  ve Euro-Atlantik 

entegrasyon yolunda iki ülke arasında işbirliğin 

daha da derinleştirilmesi gereğine işaret ettiler. 

Parada Ushtarake me rastin e 5 vjetorit të shpalljes së Pavarsisë
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5. yıldönümü dolayısıyla Tören Toplantısı

Parlamento Başkanı Krasniqi'nin 17 Şubat 2013 tarihinde sunduğu konuşması

Diplomatik temsilcileri ve davet etilen diğer dostlar

Kosova Cumhuriyeti Meclisi, Kosova Bağımsızlığının 5. 

yıldönümü şerefine Dr. Jakup Krasniqi'nin başkanlığı 

altında tören toplantısı düzenledi.
Bu toplantıya Kosova Cumhurbaşkanı Atifete Jahjaga, 

Kosova Başbakanı Hashim Thaçi, milletvekilleri, hükümet 

kabinesi ve devlet kurumlarının üst düzey yöneticileri 

katıldı. Bu toplantıya davet etilen dostlar arasında 

Arnavutluk Cumhurbaşkanı Sn. Bujar Nishani, 

Arnavutluk Meclis Başkanı Sn. Jozefina Topalli, 

Arnavutluk milletvekilleri ve muhalefet temsilcileri, 

Makedonya, Preşevo Vadisi temsilcileri ve Kosova'da 

akredite olmuş diplomatik koru yüksek temsilcileri de 

hazır bulundu.
M i l l i  m a r ş ı n  o k u n m a s ı n d a n  s o n r a  K o s o v a  

Cumhuriyetinin bağımsızlığının 5. yıldönümü dolayısıyla 

Meclis tören toplantısını Meclis Başkanı Dr. Jakup Krsniqi 

açtı. Bu münasebetle o özgürlük için hemen hemen 

yüzyıllık savaşım çabalarından sonra ve esirlik ve 

soykırımın tarihi devrinin kapatılmasından sonra Kosova 

17 Şubat 2008 tarihinde uluslararası irtibatı ile bağımsız, 

egemen ve demokratik bir devlet olarak ilan edildi. 

"Kosova denilen Balkanların büyük yaranın kanamsı 

durduruldu. 1913 yılının büyük tarihi haksızlık düzeltildi. 

Beş yıl sadece küçük bir jübile olamaz, bu bugün 

kutlamakta olduğumuz büyük ve tarihi bir olaydır. 

Savaşın adaleti ve bizim uzun yıllık çabalarımız, bunları 

yöneten büyük idealler, yeni, egemen ve demokratik bir 

devlet olarak Kosova Bağımsızlığının uluslararası boyutta 

çok kısa zamanda meşru olmasını sağladı” diye 

vurgulayan Meclis başkanı Kosova bağımsızlığın tarihi, 

politik ve diplomatik açıdan yadsınamaz ve geri 

dönülmez bir gerçeği oluşturduğunu sözlerine ekledi.

Konuşmasının devamında Parlamento Başkanı Krasniqi 

bir ülkenin tarih-hi ve yaşamı nda o kadar da uzun bir 

zaman değildir, ancak özellikle demokratik devlet 

kurumları nı n oluşturulması , uluslararası  ö zneliğinin 

güçlendirilmesi ve her yönlü toplumsal ve ekonomik 

kalkınmaya doğru giden yolda Bağımsızlık döneminde 

Kosova’nın elde etmiş olduğu başarılar ve değişmeler çok 

büyüktür. Çünkü bağı msı zlı ğın ilanı muazzam ve 

coşkulu bir enerji boşaltmıştır. “Kosova’da özgürlük, barış 

ve demokrasi ilkelerine dayalı analaysa düzeni 

oluşturulmuştur. Kosova anayasa ile demokratik siyasi 

sistemini, halkın egemenliğini, siyasi ve ekonomik 

çoğulculuğu, parlamenter demokrasi ilkeleri, özgür ve 

adaletli seçimler, adalet devletinin idaresi, yetkilerin 

ayrılması ve sınırlandırılması, vatandaşların haklarının 

garanti altına alınması ve demokratik prosedürleri 

güvence altına almıştır. Kosova’da anayasa hakları, ileri 

demokrasinin çağdaş ilkeleri ve değerlerine dayalıdır. 

Kosova’da insanların ve azınlıkların hak ile özgürlükleri, 

en yüksek uluslararası standartlara göre ve Başkan 

Ahtisari paketi ile uyumlu olarak sağlanır. Kosova etkin 

ve demokratik prosedürlerde rol almak için kapasite 

sahibi olan sivil toplum örgütlerinden oluşan bir zincire 

sahiptir. Aynı zamanda düşünce ve ifade özgürlüğü ve 

yazılı ile elektronik medyaların gelişimi alanında da 

ilerlemeler kaydedilmiştir” diye vurguladı Krasniqi. Her 

yönlü ilerleme sonuçları olarak Kosova denetimli 

bağımsızlığının sona ermesine değinirken o, buna rağmen 

kendimize memnun olmak için sorumluluk duymalıyız. 

Dolayısıyla insan olanakları ve potansiyeli ve 

kullanılmamış çok sayıda doğal kaynaklardan oluşan 

olanakları göz önünde bulundurarak ülkemizi bu dönem 

süresinde daha yüksek kalkınma ve gelişme sahnesine 

yerleştirebileceğinin bilincinde olmamız gerektiğini 

söyledi. 

"Biz tarimi ne değiştirebilir ne de unutabiliriz, ancak 

çatışmaları ve mahvedici savaşları arkamızda bırakıp 

ülkelerimizin tüm nesilleri için barışçıl ve dostane olan 

başka bir geleceği inşa edebiliriz. Kosova kendi benliğini 

aşama aşama güçlendirmiştir ve dolayısıyla UPF, DB ve 

AYKB üyeliklerine kabul edilmiş ve çok sayıda yöredeki 

uluslararası işbirliği forumlarına katılmıştır. Ancak 

Kosova, yöresel işbirliği ve entegrasyon projeleri ve 

girişimlerin hala parçası değildir. O haksız olarak Avrupa 

Konseyi, AGİT, İPU ve BMÖ ve diğer uluslararası örgütler 

dışında bırakılmaktadır. Kosova uluslararası bir öznedir, 

dolayısıyla tanınan demokratik ilkelere uygun ve 

uluslararası hukuka uygun bir şekilde hareket ederler. 

Kosova BMÖ belgelerinin ilkelerini tanır ve kabul eder. 

Bu ilkelere ve bizim karşılıklı çıkarlarımıza dayanarak biz, 

bizim uzanan ellerimize yanıt vermeyen Sırbistan dışında 

bizi çevreleyen tüm ülkeler ile iyi komşu ilişkilerimizi 

kurmuşuzdur” diye vurguladı Meclis Başkanı Dr. Jakup 

Krasniqi  ve konuşmasının devamında Kosova 

Cumhuriyeti'nin, ülkemizin toprak bütünlüğüne, 

egemenliğine ve anayasal düzenine zarar vermeden tüm 

komşu ülkelerle olduğu gibi Sırbistan ile de ilişkileri 

normal hale getirmek için hazır olduğunu söyledi. 
Sırbistan ile diyaloga değinirken Krasniqi, bu 

müzakerelerde Avrupa Birliğinin arabulucu olduğu 

s ü r e c e  K o s o v a  k u z e y i n d e  b u l u n a n  k r i m i n e l  

strüktürlerden vaz geçerek, bu arada halk arasından 

temsilc i ler in seçi lmesini  olanakl ı  kı lmak iç in 

kurumlarımızın ve EULEX'in etili faaliyetine yol ahmak 

adına Sırp otoriterleri üzerine olumlu etki edileceğine 

umut ediyoruz. 

"Geçmişte olduğu gibi bundan böyle de Kosova, BMÖ ve 

diğer uluslararası örgütlere üye olarak ve Avrupa Birliği 

ile NATO'ya entegre olmuş bir ulke olan bir toplum ve 

devlet olmasını hedefleyen uluslararası toplumuna tam 

anlamıyla partnörite içindedir.  Kosova hukuk 

üstünlüğünün güçlendirilmesi ve Birleşik Avrupa'ya 

entegre olmuş bir yasal, demokratik ve entegre olmuş bir 

devlet olma yolunu temizlerken rüşvet ve örgütlü 

seçişlerine karşı savaşım sürecinde bulunmaktadır. 

Kosova ile Avrupa Birliği arasındaki ilişkiler için ciddi bir 

engeli, Kosova Cumhuriyeti'nin, Avrupa Birliğinin beş 

ülkesi tarafından tanınmamış olması oluşturmaktadır. Biz 

bu ülkelerin de Kosova Cumhuriyetini tanıyarak ve AB ile 

sözleşmeli ilişkilerin oluşması ve onun Avrupa 

entegrasyon süreçlerinin normal bir şekilde gelişmesi için 

tam olanakları sağlayarak tutumlarına yansıyacağına 

inanmaktayız. Bu fırsatla on gün önce Avrupa 

Parlamentosu Rezolüsyonunu selamlamak isterim ki 

bununla bir defa daha AB'nin söz konusu beş ülkesine 

Kosova bağımsızlığını tanımlarına dair çağrı yer 

almaktadır. Nizam ve intizamın sağlanması yolundaki 

savaşın kazanılması, suç işleri ve rüşvete karlı savaşımın 

kazanılması aynı zamanda halkın fakirliği konusundaki 

savaşımın kazanılmasıdır, çünkü sadece bu yolla 

yatırımların ve işletmelerin engelleri ortadan kalkar, 

sadece bu şekilde Kosova'nın ekonomik ve sosyal 

geleceğine ufuk açılmış olur. 
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devlet olarak Kosova Bağımsızlığının uluslararası boyutta 
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politik ve diplomatik açıdan yadsınamaz ve geri 
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bir ülkenin tarih-hi ve yaşamı nda o kadar da uzun bir 

zaman değildir, ancak özellikle demokratik devlet 

kurumları nı n oluşturulması , uluslararası  ö zneliğinin 

güçlendirilmesi ve her yönlü toplumsal ve ekonomik 

kalkınmaya doğru giden yolda Bağımsızlık döneminde 

Kosova’nın elde etmiş olduğu başarılar ve değişmeler çok 
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ve demokrasi ilkelerine dayalı analaysa düzeni 

oluşturulmuştur. Kosova anayasa ile demokratik siyasi 
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garanti altına alınması ve demokratik prosedürleri 
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demokrasinin çağdaş ilkeleri ve değerlerine dayalıdır. 
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sahiptir. Aynı zamanda düşünce ve ifade özgürlüğü ve 
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kullanılmamış çok sayıda doğal kaynaklardan oluşan 
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egemenliğine ve anayasal düzenine zarar vermeden tüm 
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17 Şubat 2013 tarihinde salondan bir görüntü                         

Konuşmasında Kosova Cumhurbaşkanı Atifete Jahjaga kendi 

vatandaşlarını temsil edenler tarafından bir ülkenin bağımsızlığının ilan 

edilmesi, yüce bir hareket, asil eser ve en yüksek bir emektir. “Bu, ülke 

vatandaşlarının rahat ve ilerici bir geleceği güvence altına alan ve onların 

refahı geliştiren esası temin eden bir adımdır. Bizim ortak devletimizin 

bağımsızlığının tarihçesi yenidir. O Kosova'nın her parçasının ve her neslin 

bir parçasıdır. Sadece yörede değil daha geniş çapta barışın ve istikrarlığın 

sağlanması ve güvenlik ile ortaklığın güçlendirilmesinde büyük bir 

adımdır. Bundan çok aramızda yani Kosova Cumhuriyeti arasında 

anlayışın ilk adımıdır. Bu ABD ile daimi dostluğun devleti ve AB ülkeleri 

ile ortaklık devletidir” diye vurguladı Jahjaga.
Devamında o devlet olalı bu beş yıl içerisinde Kosova Cumhuriyeti, kendi 

demokratik ve işlevsel kurumlarını oluşturduğunu, genel kapsamlı 

kurumlarını oluşturduğunu, bunun yanı sıra ülkenin vatandaşlarının 

refahı ve onların geleceği için devamlı faaliyet gösterildiğini sözlerine 

ekledi.

17 Şubat 2013 
tarihli tören topl
antısından görüntü

Bugün kendi kanlarıyla bizi bu güne getiren şehitler ve 

özgürlük sevenlerin günüdür, efsanevi kahraman 

komutan Adem Jashari başta olmak üzere Kosova 

devletinin kurucuları ve babaların günüdür. Onların 

zaferi özgürlük kolyesi olarak sonuna kadar Kosova'yı 

süsleyecektir. 
Bu  sa londa  bulunan b iz ler  aras ında  Kosova  

Cumhuriyeti'nin çok sayıda dost ülkelerinin diplomatik 

temsilcileri bulunmaktadır. Bizim minnettar halkımız, 

ülkemizin katletmekte olduğu en zor tarihi anlarında 

demokratik ve insancıl dünyanın dayanışmasını, ABD, AB 

ve NATO başta olmak üzere bizim pahalı dostlarımızın 

cömert desteklerini hiçbir zaman unutmayacaktır. Bu 

fırsattan yararlanarak Meclis, temsil etmekte olduğumuz 

vatandaşlarımız ve kendi adıma kardeş selamlarımızı 

göndermek istiyor ve dünyanın dert bir yanındaki ülkeler 

ve halkların sunmuş oldukları ve sunmakta oldukları 

destek ve dostlukları için daimi minnettarlığımızı iletmek 

istiyorum” diye vurguladı Meclis Başkanı Dr. Jakup 

Krasniqi. 

“Bu beş yıllık kutlamada kutlamak için çok nedenlerimiz 

var ancak kalkınma ve ilerleme yolunda güçlü temelleri 

sağlamak için yapacak çok daha görev ve işimiz var. İnşa 

etmekte olduğumuz devlet, hukuk üstünlüğü ve düzenin 

onun esas sütunudur. Bu hukuki reformlara tabi tutulmuş 

bir sisteme sahip olan bu yasal devlet, ilerleme ve Avrupa 

ailesine entegrasyon kapılarını açacaktır. Aynı zamanda 

piyasa ekonomisinin geliştirilmesine yardımcı olacaktır. 

Ancak biz olumsuz fenomenlere karşı, yani örgütlü suçlar 

ve rüşvetçiliğe karşı savaşımı oluşturmalıyız ve bu 

savaşımların kazanılabilineceğini kanıtlamalıyız” diye 

vurguladı Jahjaga.
“Avrupa Birliği bizim gayemizdir. Bu sahip olduğumuz 

tek seçenektir ve onun doğru yolu, sürekli ve 

yadsınamazdır. Bizim Avrupa entegrasyonunun geleceği 

ayandır ve bunu, hep birlikte– Biz Kosova Cumhuriyeti 

Vatandaşları, aşacağız. Avrupa ailesine giden doğru yol, 

hepimizin, Batı Avrupa'nın küçük ülkelerinin doğru yolu 

sadece biri birimize yardım ederek daha kolay ve daha 

güvenli olacaktır. 
Sorunlara çözüm yollarını, Avrupa tecrübeleri ve 

standartlarına dayanan ve her devletin egemenliğine 

saygı gösteren ilkelere dayalı başarıları sağlamak için en 

iyi yol olarak sadece diyalog sayesiyle aradık” dedi 

diğerleri arasında Cumhurbaşkanı Jahjaga.

Arnavutluk Cumhuriyeti Meclis Başkanı Jozefina Topalli, 

Kosova Bağı msı zlı k bayramı nı  kutlayarak, Kosova’da 

bulunmasından dolayı ve özgür, bağımsız ve demokratik 

Kosova parlamentosu önünde konuşabildiğinden dolayı  
çok mutlu olduğunu söyledi. 
"Son 150 yıl içinde, son 100 yılda, son 50 yıl, son 15 yıl Siz 

hiçbir zaman bocun eğmediniz, hiç caymadınız. Buradaki 

Arnavutlar, Makedonya’daki Arnavutlar, Karadağ’daki 

Arnavutlar, Arnavutluktaki Arnavutlar parçalanmı ş 

olmaları na rağmen,  , işgal altı nda olması na rağmen, 

diktatörlük altı nda olması na rağmen, Arnavut ve 

Özgürlük için olanaksı z görülmesine rağmen hiçbir 

zaman güvenini kaybetmedi, ümidini hiç yitirmedi. 

Bugün Prizren Birliğini gerçekleştiren, yükselen, başlayan, 

örgütlenen, bulunan, büyük ayaklanmalarda bulunan, 

özgür ve bağımsız Arnavutluk için büyük emekler veren 

atalarımızı onurlandırmaktayız.
Büyük Hasan Prishtina, Arnavutları n Robin-Hud’u olan 

İsa Buletini olmadan Arnavutluk 100 bağı msı zlı ğını 

kutlayamazdı, son olarak andığımız olmadan bugün 

beraberce bu günü kutlamamız zor olacaktı. Ve bu 

yüzden Arnavutluk Meclisi adına Kosova’ya ve Kosova 

Arnavutlarına teşekkür etmek isterim. Teşekkürler 

Kosova! 
Bugün biz ulusu ve özgürlüğü yüce bilen, kendi 

hayatlarından daha pahalı bilen, kendi varlıklarından 

daha değerli bulan, kendi rüyalarından daha büyük bilen 

Kosova’daki her Arnavut, Kosova’daki her aileyi 

onurlandırmaktayız. 
T e v a z u  v e  m i n n e t l e  b u g ü n  K o s o v a ’ n ı n  i l k  

Cumhurbaşkanı ve Bağımsız Kosova’nın Mimarı olan 

İbrahim Rugova’yı hatırlıyor ve onurlandırıyoruz. Onun 

barış için tereddütsüz inancı, bağlılığını, çalışmaları, 

özgürlük ve Kosova adına olgunluğu ve kararlılığını 

o n u r l a n d ı r m a k t a y ı z .  B u g ü n  o n u n  e s e r i n i  

onurlandırmaktayız.

Bu tarihi günde Kosova Kurtuluş Savaşını, özgürlük 

savaşçılarını, onu hak edenleri, her şeyden çok efsanevi 

Arnavutları olan Adem Jashari'yi onurlandırıyoruz. O 

gerçek bir Arnavut'tu, bu toprak, bu ve bu ulus için aşk 

ateşidir. 
“Onun anısına ve ölümsüzlüğüne onur sonsuzdur” diye 

vurguladı Arnavutluk Cumhuriyeti Meclis Başkanı 

Jozefina Topalli.  Topalli sadece özgür Kosova 

Cumhuriyeti'nin 5. yıldönümünü değil, sadece sevgili 

Arnavutluk Bağımsızlığının 100.  yıldönümünü 

kutlamadığımızı sözlerine ekledi. Biz Kosova'nın 

oluşturduğu büyük değişmeleri ve Arnavutluğun 

oluşturmayı becerdiği büyük değişmeleri kutluyoruz. 
"Biz Arnavut olmaktan gurur duyuyoruz ve Avrupalı 

olduğumuzdan onurluyuz. Biz üniversal değerleri 

yüceleştirip Avrupa Topluluğuna katılmak istiyoruz. 

Bizim hep birlikte sadece tek hedefimiz vardır. Tek ulus, 

tek tutum bizim inancımızdır. Tek ulus ve tek tutum zor 

günlerimizde sloganımızdı. Bugün de tek ulus ve tek 

tutum günceldir. Tek ulus ve tek tutum sonsuza kadar 

sürecek. Biz Avrupa Birliğine entegre olmak istiyoruz. Biz 

birbirimizle birleşmek istiyoruz. Biz Avrupa ailesine 

katılmak istiyorum. 
Biz AB'ne katılmak için talep etilen büyük işler yapmaya 

devam edeceğiz. Arnavutluk'ta olan bizler,  Kosova'daki 

S iz  Arnavut lar ,  Makedonya 'daki  Arnavut lar ,  

Karadağ'daki Arnavutlar” dedi Arnavutluk Meclis 

Başkanı Jozefina Topalli.
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Kosova! 
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onurlandırmaktayız. 
T e v a z u  v e  m i n n e t l e  b u g ü n  K o s o v a ’ n ı n  i l k  
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Sunduğu konuşması süresinde Kosova Başbakanı Hashim 

Thaçi, beş yıl önce, burada şu Meclis'te vatandaşlarımızın 

yüzyıllık rüyası olan Kosova'nın Bağımsızlığının İlanı 

taçlanmıştır. “17 Şubat 2008 yılında en yüce tarihi, hukuki ve 

siyasi eylemle, Bağımsızlık Deklarasyonuyla, yani bağımsız 

ve egemen Kosova devleti oluşmuştur. Kosova Meclisi 

milletvekilleri, Kosova'nın en önemli tarihi Belgesini kabul 

ettiler. Bağımsızlığın üyeleri olan milletvekillerini 

selamlamama müsaade ediniz. Kosova Bağımsızlığı ilk önce 

özgürlük için hayatlarını veren şehitler,  Kosova 

Cumhuriyeti'nin tüm vatandaşlarının mücadelesi damga 

vurmuştur. 17 Şubat 2008 yılında Avrupa'nın politik 

coğrafyasında yeni bir devlet doğdu. 17 Şubat 2008 yılında 

Kosova politik örgütlenme niteliğini kazandı, yani bağımsız 

devletin oluşturma niteliğine sahip oldu. 17 Şubat 2008 

yılında Kosova, en üst toplumsal örgütlenme olan kendi 

devletçiliğini kurumlaştırdı.Halkın iradesinin bu yüce, 

orijinal ve tekrarlanmaz eylemi birçok neslin devamlı 

hedefleri, idealleri, çaba ve fedakârlıklarının başyapıtıdır. 

Ancak bu olağanüstü eylemi, dünya demokrasisinin en 

önemli devletleri tarafından tanınması ve desteklenmesine 

dair gerçekle yüce hale gelmiştir. Kosova bağımsızlığı 

Amerika Birleşik Devletleri, Avrupa Birliğinin ülkelerinin 

çoğunluğu ve tüm dünyanın diğer demokratik ülkeleri 

tarafından tanınmıştır, diye vurguladı Başbakan Thaçi ve 

konuşmasının devamında beş yıllık bir dönem süresinde 

Kosova'nın kurumların konsolidasyonunda önemli adımlar 

attığını söyledi.  

7 Şubat 2013 tarihli tören toplantısından görüntü

Geçen yılın Eylül ayından beri Kosova, Bağımsızlığın Denetiminden başarılı olarak serbest bırakıldı, dolayısıyla kendisi 

ve onun geleceği konusunda tam bir sorumlu devlet haline gelir. Kosova denetimi, Kosova'daki başarı dolayısıyla tüm 

uluslar arası etmenlerin olumlu değerlendirmelerinden sonra kaldırıldı. Kısa bir zaman içerisinde Kosova, tün alanlarda 

özenilecek başarılar kaydetmiştir
Kosova ekonomik kalkınma ve altyapının ilerletilmesinde başarı kaydetmiş ve dolayısıyla tüm toplumsal kategoriler için 

yaşam standartları iyileştirmiştir.  Kosova yakın olarak 100 devlet tarafından tanınmıştır” diye vurguladı Başbakan 

Thaçi. Konuşmasının devamında en kısa zamanda yeni tanımaların gelmesinin beklendiğini ileri sürdü. Devamında o 

Kosova'nın AB ve  NATO gibi Euro Atlantik kurumlara üye olmak  ve Birleşmiş Milletler Örgütüne üye olma yolunda 

bulunduğunu vurguladı. “Doğallığıyla tüm bu süreçte Kosova, sıkıntılarla karşı karşıya gelecektir, uluslararası 

dostlarımızla birlikte beraberce ve sıkı koordinasyonla bu hedeflerimizin gerçekleşmesini başaracağız” dedi Başbakan 

Hasim Thaçi.

Kosova Kurtuluş Ordusunun Destanının 15. yıldönümü
5-6-7

Kosova Kurtuluş Ordusu Destanının 15. yıldönümünün kaydedilmesi çerçevesinde  Başkan Jakup 
Krasniqi'nin  Başkanlığında Kosova Cumhuriyeti Meclisi bugün bir toplantı düzenleyerek Efsanevi 
Komutan Adem Jashari ve Jashari ailesinin kahramanca ve mücadelesini onurlandırıp andı.

Bu toplantının girişimin temsilcisi olarak milletvekili Rexhep Selimi, halkların ve ulusların kendi 

tarihleri vardır, özgürlük için savaşmış ve hala savaşmaya devam etmekteler, büyük 

fedakarlıklarda bulunmuştur, ancak dünyada Arnavut ulusunun sahip olduğu Adem Jashari ve 

Jashari Ailesi gibi birisine sahip olan ulus yoktur.
"Bugün biz özgürlük savaşından Adem Jasharisiz konuşamazdık, bundan başka Adem Jashari 

olmadan Kosova Kurtuluş Ordusunu da düşünemezdik. Kosova Kurtuluş Ordusu onun sadece 

ordusu değil, onun aynı zamanda savaşı da idi. KKO ulusun tarihi değeri olarak korunsun ve 

onurlandırılsın. Bugün KKO'nun değer olarak korunduğu yerde Jasharilerin, Adem Jashri'nin 

mesajı da mevcuttur. KKO değer ve tarih olarak, Adem Jashari'nin özgürlük ve birlik mesajından 

başka gözle bakılamaz” diye vurguladı milletvekili Selimi. Bu son 15 yıl içerisinde sık sık tarihi 

olaylardan konuşulduğunu, alınan kararlar ve tarihi başarılardan konuşmalar dinlediğini sözlerine 

ekledi. Bunların her biri, diye vurguladı Selimi, gerçeğin kanıtına sahiptir, buysa Jashari ailesinin 

işaretine sahip olan tarihi eylemden doğan gerçekle uyumlu ya da uyumsuzdur.

Kosova Başbakanı Hashim Thaçi konuşması sırasında bu olayın, haklı olarak Destan adını taşımaktadır, çünkü Jashari ailesinin 

canını feda eden bir olayı belirtmektedir, bu özgür, bağımsız ve çağdaş bir Kosova için tüm zamanların siyasi bilinç ve 

özgürlük aşığı ruhunu yüceleştirmiştir. Thaçi Destanın sürdüğü üç gününde Kosova'nın yüzyılın işgalinden kurtulması için 

nesillerin direnci ve doğru savaşlarının uzun tarihi yolunun sentezini belirtmiştir.
            
"Kosova tarihi, Kosova'yı yüzyıllık hükmetme makinesi ile karşı karşıya gelmişti. Özgürlük şehitleri, tüm nesillerin rüyası olan 

Kosova'nın kurtuluşu için kurban oldular. Efsanevi Komutan Adem Jashari başta olmak üzere Jashari ailesinin düşmesi, 

Kosova Kurtuluş Ordusu'nun genişlemesi ve büyümesi açısından en büyük dönemin sayfasını açtı. KKO geniş halk kitlesi ile 

Kosova'nın yurtsever hareketinin ürettiği en yüksek örgütlü siyasi-askeri örgütleme düzeyine sahipti. Çok kısa bir zamanda 

KKO 1992-1999 yılları döneminde Kosova'nın politik talepleri ve stratejik çıkarlarını açığa çıkaran en büyük proje olarak 

kalacaktır”, dedi diğerleri arasında Başbakan Thaçi.

Meclis adına Başkan Jakup Krasniqi, onurlandırma ve hatırlama adına düzenlenen bu toplantının bazan savaş, bazan çatışma,  

bazan da savaşım. Hangi açıdan bakılırsa bakılsın, diye vurguladı Başkan Krasniqi, onları belirleyenler yani Prekazi-Adem 

Jashari – Jashari ailesi - Kosova Kurtuluş Ordusu anlamına gelir. 
"Prekazi Çatışması dediğimizde, Prekaz Savaşı dediğimizde, bundan başka Prekazi  Destanı, Adem Jashari Destanı ya da KKO 

Destanı dediğimiz zaman,  1998 yılının beş, altı ve eydi Mart tarihleri, 17 Şubat 2008 tarihinde resmileşen bağımsızlığımız, 

egemenliğimiz, demokrasimizi muştulayan yeni bir çağımız aklımıza gelir” diye vurguladı Meclis Başkanı Krasniqi. 
Başkan Krasniqi Adem Jashari'nin adı ve kalesinin, onu folklorlaştırmak değil, vatanseverlik akademisine ait bir şeydir. Bizim 

efsanemiz ödün ve fiyatına bakılmaksızın kötülük, esirlik, ölümle burun buruna gelmek için kararlı be hazır olmayı 

öğrenmişti.
"Böylece o Kosova ve etnik Arnavutların yaşadıkları diğer bölgelerden gelen tüm savaşçıların yöneticisi ve destekçisiydi” diye 

vurguladı Parlamento Başkanı Krasniqi.
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KADIN MİLLETVEKİLLERİ GRUBU (KMG) – Kosova toplumunun

anlayışı, hoşgörüsi, gelişmesi, konsolidasyonu – ve özgürleşmesinin örneğidir

8

Kadın Milletvekilleri Grubu ABD'in eski Sekreteri Sn. 

Medelin Albright'ın Kosova ziyareti münasebetiyle 5 

Temmuz 2005 tarihinde kuruldu. O zamanlarda Kosova 

Meclisi Kadın Milletvekillerinin Gayri Resmi Grubu adını 

taşıyordu. 
Daha geçlerde milletvekillerin ortak kararı ile Kadın 

milletvekilleri Grubu – KMG adını aldı.
KMG, tüm parlamento grupları ve tüm uluslardan tüm 

kadın milletvekillerinden oluşan çok aktif bir gruptur. 

KMG milletvekillerinin oy çoğunluğu ile seçilmiş olan 

Başkanına (Sn. Teuta Sahatçia) ve her parlamento 

grubundan biri temsilci olmak üzere KMG Kuruluna 

sahiptir. 
 Biz hakiki demokratik, ekonomik, kültürel kalkınmayı 

istiyoruz, dolayısıyla her iki cinsiyetin eşit temsilciliğini 

sağlayarak bu, Milenyum Kalkınma (OZHM ) 

hedeflerinde bizim katkımız ve rolümüzdür ve Avrupa 

partnörite yolunda Faaliyet Planı'ndan (PVPE) çıkan 

hedefleri gerçekleştirmektir.

- “Kosova toplumunda kadının rolü”, “Ailede şiddete 

karşı çağrı”
“Kosova Cumhuriyeti Meclisi'nin Yönetmeliği”nde 

kadının dahil edilmesi çıkarına önerge-değiştirgeler. – 

KMG temsilcilerinin şu gruplara katılması: Kosova 

Anayasası'nın hazırlıklarına dair Grup ve Seçimlerin 

Reform Grubu. Yüksek görevlere kadınların da seçilmesi 

ile sonuçlanan elçiler için önerilerden oluşan tek cinsiyet 

listeleri hakkında yanıt.

”Kadının Değişme-Güçlenme Partnöritesi, - Priştine'nin 

İlkeleri: 2050-50 Rezolüsyonu onaylandı.
KMG temsilcilerinin, Meclis toplantılarına ve yurtdışı 

ziyaretlere Meclis Başkanlık Kurulu'nun heyetine dahil 

edilmesi.

KMG şimdi kendi şeklini 
almış durumda ve sürekli 
olarak faaliyetlerini 
sürdürmektedir. KMG'nun 
sesi tam olarak işitilmektedir. 

Parlamentoda:

Konferans,  Yuvarlak masa çalışmaları ve ülkedeki toplantılar

- Cumhurbaşkanının örgütlediği Kadın Zirvesi, burada 

KMG bu Zirvede, Kadınlar Günü panellerinde 

(NDİ,USAİD,Büyükelçiler) etkin rol oynamıştır. 
- KMG tarafından 11 takdirnamenin verilmesi:- Kosova 

Cumhurbaşkanı Atifete Jahjaga, Parlamento Başkanı 

Jakup Krasniqi, Besarta Jashari (Jashari aile üyesi); 

ölümünden sonra Nekibe Kelmendi, şarkıcı Nexhmie 

Pagarusha, arktrist Safete Rugova, yayıncı Sanije Gashi ve 

gazeteci ve şair Halil Matoshi, Sırbistandan faaliyetçi 

Nataşa Kandiç ve Sonya Biserko, işletmeci Dhurata 

Bardnoriqi.

- AGİT ile işbirliği sayesiyle iki günlük işbirliği Konferansı 

– “Karar almada kadın”.
-Milli Kütüphanede Konferans (QTSGJ). Cinsiyet Kotaları 

– Kosova'da kadınların eşit temsili. 
- Çocuklara ait SOS köyünde yetim çocuklarla toplantı. 

“Shpresa” Çocuk Barınağı temsilcileri ile toplantı.

İşbirliği

NDİ ile işbirliğinde şu Yuvarlak Masa toplantı ları 
düzenlendi: Seçim reformları; Ailede Şiddet; “Kadınlar 
neden kadınlara ihtiyaç duar” konuda İşletmede Kadınlar; 
Göğüs ve Ana rahim Kanseri; Medyalar ve Medyalarda 
Kadın Portresi. Yuvarlak masa toplantıları: Yerel düzeyde 
cinsiyet bütçesi ile ilgili toplantılar: Yakova, Gilan, Ştırpçe 
ve Vıçıtırın. 
UNDP ile: Kadın ve onun adalete erişimi; Gazetecilik 
kaynaklarının Savunulmasına ait Mülkiyet – önemi ve 
ihtiyaçları; Kadının mülkiyet hakları, kaynaklara erişim. 
Almanya’nın Koblenc Ekonomik Odası ile: Zanaatçılık, 
Kadınların İstihdam Olanağı.
Priştine Üniversitesinde: Yuvarlak masa toplantısı: Kadının 
PÜ’nde temsilciliği, Üniversitenin yönetim strüktürlerinde 
karar almaya erişim. 
UNWOMEN- yuvarlak masa toplantıları ve konferanslar: 
“Küresel Kadınlar, barış ve Güvenlik için Açık Günlerin 

açılış günü münasebetiyle, KMG “Uluslararası Arnavut 
kadınların 5. Kurultay”ın beşinci Kurultayın çalışmalarına 
katılım.
USAID-DEMI ile işbirliğinde Yuvarlak masa toplantısı: 
Kadının Yerel Yönetimdeki Rolü, şu belediyelerde: 
Kameniça, Kaçanik, Gilan, Malişevo, Mitroviça, Vıçıtırın ve 
Kosova Ovası, Gilan, Ştrpçe, Ranilug, Graçaniça, Parteş, 
NOvobırdo ve Klokot, İpek, Yakova, Deçan, İstog, Suhareka 
ve Mamuşa. 
Friedrih Ebert Stiftung ve Top Radio ile işbirliği, Yuvarlak 
masa toplantısı, “Seçim Reformları ve Kadının 
Güçlendirilmesi”, şu belediyelerde: Yakova, İpek, İstog, 
Gilan, Prizren, Klina, Suhareka, Ferizovik, Vıçıtırın, Deçan,  
Ferizovik, Kameniça, Dragaş, Mamuşa.
AGİT ile işbirliği sayesiyle: Priştine, Graçaniça, Obiliç, 
Kosova Ovası, Liplan, Ştimle, Poduyevo ve İpek 
belediyelerin kadınları ile toplantılar.



14 15K U V E N D IK U V E N D I

KADIN MİLLETVEKİLLERİ GRUBU (KMG) – Kosova toplumunun

anlayışı, hoşgörüsi, gelişmesi, konsolidasyonu – ve özgürleşmesinin örneğidir

8

Kadın Milletvekilleri Grubu ABD'in eski Sekreteri Sn. 

Medelin Albright'ın Kosova ziyareti münasebetiyle 5 

Temmuz 2005 tarihinde kuruldu. O zamanlarda Kosova 

Meclisi Kadın Milletvekillerinin Gayri Resmi Grubu adını 

taşıyordu. 
Daha geçlerde milletvekillerin ortak kararı ile Kadın 

milletvekilleri Grubu – KMG adını aldı.
KMG, tüm parlamento grupları ve tüm uluslardan tüm 

kadın milletvekillerinden oluşan çok aktif bir gruptur. 

KMG milletvekillerinin oy çoğunluğu ile seçilmiş olan 

Başkanına (Sn. Teuta Sahatçia) ve her parlamento 

grubundan biri temsilci olmak üzere KMG Kuruluna 

sahiptir. 
 Biz hakiki demokratik, ekonomik, kültürel kalkınmayı 

istiyoruz, dolayısıyla her iki cinsiyetin eşit temsilciliğini 

sağlayarak bu, Milenyum Kalkınma (OZHM ) 

hedeflerinde bizim katkımız ve rolümüzdür ve Avrupa 

partnörite yolunda Faaliyet Planı'ndan (PVPE) çıkan 

hedefleri gerçekleştirmektir.

- “Kosova toplumunda kadının rolü”, “Ailede şiddete 

karşı çağrı”
“Kosova Cumhuriyeti Meclisi'nin Yönetmeliği”nde 

kadının dahil edilmesi çıkarına önerge-değiştirgeler. – 

KMG temsilcilerinin şu gruplara katılması: Kosova 

Anayasası'nın hazırlıklarına dair Grup ve Seçimlerin 

Reform Grubu. Yüksek görevlere kadınların da seçilmesi 

ile sonuçlanan elçiler için önerilerden oluşan tek cinsiyet 

listeleri hakkında yanıt.

”Kadının Değişme-Güçlenme Partnöritesi, - Priştine'nin 

İlkeleri: 2050-50 Rezolüsyonu onaylandı.
KMG temsilcilerinin, Meclis toplantılarına ve yurtdışı 

ziyaretlere Meclis Başkanlık Kurulu'nun heyetine dahil 

edilmesi.

KMG şimdi kendi şeklini 
almış durumda ve sürekli 
olarak faaliyetlerini 
sürdürmektedir. KMG'nun 
sesi tam olarak işitilmektedir. 

Parlamentoda:

Konferans,  Yuvarlak masa çalışmaları ve ülkedeki toplantılar

- Cumhurbaşkanının örgütlediği Kadın Zirvesi, burada 

KMG bu Zirvede, Kadınlar Günü panellerinde 

(NDİ,USAİD,Büyükelçiler) etkin rol oynamıştır. 
- KMG tarafından 11 takdirnamenin verilmesi:- Kosova 

Cumhurbaşkanı Atifete Jahjaga, Parlamento Başkanı 

Jakup Krasniqi, Besarta Jashari (Jashari aile üyesi); 

ölümünden sonra Nekibe Kelmendi, şarkıcı Nexhmie 

Pagarusha, arktrist Safete Rugova, yayıncı Sanije Gashi ve 

gazeteci ve şair Halil Matoshi, Sırbistandan faaliyetçi 

Nataşa Kandiç ve Sonya Biserko, işletmeci Dhurata 

Bardnoriqi.

- AGİT ile işbirliği sayesiyle iki günlük işbirliği Konferansı 

– “Karar almada kadın”.
-Milli Kütüphanede Konferans (QTSGJ). Cinsiyet Kotaları 

– Kosova'da kadınların eşit temsili. 
- Çocuklara ait SOS köyünde yetim çocuklarla toplantı. 

“Shpresa” Çocuk Barınağı temsilcileri ile toplantı.

İşbirliği

NDİ ile işbirliğinde şu Yuvarlak Masa toplantı ları 
düzenlendi: Seçim reformları; Ailede Şiddet; “Kadınlar 
neden kadınlara ihtiyaç duar” konuda İşletmede Kadınlar; 
Göğüs ve Ana rahim Kanseri; Medyalar ve Medyalarda 
Kadın Portresi. Yuvarlak masa toplantıları: Yerel düzeyde 
cinsiyet bütçesi ile ilgili toplantılar: Yakova, Gilan, Ştırpçe 
ve Vıçıtırın. 
UNDP ile: Kadın ve onun adalete erişimi; Gazetecilik 
kaynaklarının Savunulmasına ait Mülkiyet – önemi ve 
ihtiyaçları; Kadının mülkiyet hakları, kaynaklara erişim. 
Almanya’nın Koblenc Ekonomik Odası ile: Zanaatçılık, 
Kadınların İstihdam Olanağı.
Priştine Üniversitesinde: Yuvarlak masa toplantısı: Kadının 
PÜ’nde temsilciliği, Üniversitenin yönetim strüktürlerinde 
karar almaya erişim. 
UNWOMEN- yuvarlak masa toplantıları ve konferanslar: 
“Küresel Kadınlar, barış ve Güvenlik için Açık Günlerin 

açılış günü münasebetiyle, KMG “Uluslararası Arnavut 
kadınların 5. Kurultay”ın beşinci Kurultayın çalışmalarına 
katılım.
USAID-DEMI ile işbirliğinde Yuvarlak masa toplantısı: 
Kadının Yerel Yönetimdeki Rolü, şu belediyelerde: 
Kameniça, Kaçanik, Gilan, Malişevo, Mitroviça, Vıçıtırın ve 
Kosova Ovası, Gilan, Ştrpçe, Ranilug, Graçaniça, Parteş, 
NOvobırdo ve Klokot, İpek, Yakova, Deçan, İstog, Suhareka 
ve Mamuşa. 
Friedrih Ebert Stiftung ve Top Radio ile işbirliği, Yuvarlak 
masa toplantısı, “Seçim Reformları ve Kadının 
Güçlendirilmesi”, şu belediyelerde: Yakova, İpek, İstog, 
Gilan, Prizren, Klina, Suhareka, Ferizovik, Vıçıtırın, Deçan,  
Ferizovik, Kameniça, Dragaş, Mamuşa.
AGİT ile işbirliği sayesiyle: Priştine, Graçaniça, Obiliç, 
Kosova Ovası, Liplan, Ştimle, Poduyevo ve İpek 
belediyelerin kadınları ile toplantılar.



Konferanslar ve uluslararası yuvarlak masa
 toplantıları ve diplomatik toplantılara katılım

Toplantılar:
 AB'de Kosova hakkında Raportör Sn. Ulrike Lunacek, Avrupa Parlamentosu Milletvekili Sn. Doris.Pack, NDİ  Kurulu 
üyesi znj. Doris.Pack, Guvernatör Howard Dean ile toplantı.
KMG İnge Hoger yönetiminde Almanya'nın Bundestag heyetini, Kosova'da AB Dairesi Şefi Sn. Samuel Zhbogar'ı 
karşıladı. Bundan başka ABD'nden Uzman ve aynı zamanda  "Womenable" başkanı ve şefi Sn. Juli R Weeks'i Sn. Juli R 
Weeks, Bundestag Milletvekili Sn. Juratoviç'i kabul etti, 
Aralarında Kosovalı İsveç milletvekili Adnan Dibrani de bulunun İsveç Parlamentosu milletvekillerinden oluşan 7 
üyelik heyeti.
Jonas Gunnarson tarafından yönetilen heyeti,
Ignacio Molina tarafından yönetilen Kosova'yı hala tanımayan Avrupa'nın beş ülkesinden 20 üyelik heyeti kabul etti.
- ABD'nin kongresmenleri Sn. David Dreir, Sn. David Price, Sn. Jim Mc Dermott , Sn. Erik Paulsen ve Sn. Gerry 
Conelly...
Kosova'da akredite edilen Büyükelçiler ile toplantılar: ABD, Birleşik Krallık, Fransa, Almanya, İtalya, Hollanda, İsviçre, 
İsveç, Türkiye v.s. İngiltere Konseyi tarafından örgütlenen, Kosova'yı hala tanımayan ülkelerde anayurtları olan Birleşik 
Krallık öğrencileri ile toplantı. Latin Amerika ülkelerinden gelen bir heyet ile toplantı. 

Katılım :
KMG Başkanı Teuta Sahatçia “Bağlamın uygulanması: “Liderlik ve karar almada kadının erişmesinin hızlandırılmasına 
ait Stratejiler” konusunda Gana'nın Akra kentinde düzenlenen Konferansta Avrupa'yı temsil etmektedir. 
Kosova Parlamentosunun kadın milletvekilleri, Amerika Kurultayı'nda düzenlenen bir  seminere katılmaktadır

KMG Başkanı Sn. Teuta Sahatçia ve milletvekili Alma Lama, Avusturya'nın başkenti Viyana'da düzenlenen AGİT 
yöresinde kadın milletvekillerinin parlamenter strüktürlerinin güçlendirilmesi” başlığı altında konferansa katıldılar. 
- Kosova Kadın Milletvekilleri Grubunun olumlu tecrübeleri paylaşmak için davet edilmişti.

Yöresel işbirliği
Arnavutluk'ta düzenlenen konferans, Arnavutluk milletvekilleri ile işbirliği hakkında yuvarlak masa toplantısı.
Kadının rolü – 100 yıl devlet, Arnavutluk bağımsızlığının 100. yıldönümü öncesinde düzenlendi.
Yöresel nitelikte olan konferans ABGJ ile “Entegrasyon süreçlerinde Kadının Rolü”, 
Arnavutluk, Makedonya ve Karadağ'dan milletvekilleri ve faaliyet gösterenler KMG tarafından “Kadının haftası” ve 
yuvarlak masa toplantılarına davet edildi. Milletvekilleri Budva'da düzenlenen yöresel toplantıya katıldı.

Faaliyetler: Kadının rolünün iyileştirilmesi amacıyla yürütülen faaliyetler: Ma-Mo aparatların satın alınması için 
Dayanışma Gecesi.
Meme kanserine karşı kampanya. UNDP tarafından sunulan destek sayesiyle mobil mamografinin satın alınması için 
KMG'nun faaliyet ve girişiminin desteklenmesi “Kadın ve Sanat” başlığı altında Meclis Holünde açılan Kosova 
Ressamların Sergisi.

Alastair Campbell kimdir
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NATO güçlerinin Sırbistan'ı bombardıman etmesi 

kampanyasında kamuoyun desteğini kazanmak için medya 

gücünü mükemmel bir şekilde kullanan kişi

Alastair John Campbell 25 Mayıs 1957 doğdu. O 1994 – 2003 

yılları arasında Başbakan Toni Blerr dairesinin İletişim ve 

Strateji müdürü olarak yaptığı çalışmalarla ünlenen 

İngiltere gazetecisi, siyasetçi ve müelliftir.

Alastair John Campbell 25 Mayıs 1957 doğdu. O 1994 – 

2003 yılları arasında Başbakan Toni Blerr dairesinin 

İletişim ve Strateji müdürü olarak yaptığı çalışmalarla 

ü n l e n e n  İ n g i l t e r e  g a z e t e c i s i ,  s i y a s e t ç i  v e  

müelliftir.Britanya Başbakanı yanında aralıksız olarak 10 

yıl çalışmış olan Alastair Campbell Toni Bler ile 

çalışmaları süresinde anılarından oluşan dört ciltten 

oluşan eserini yayınladı. „Toni Bler ille yıllarım“ (The 

Blair Years) adlı eseri 1994 – 2003 yılları arasındaki 

olayların özetini açıklamaktadır.
Arnavut okuru için, her nerede bulunursa bulunsun, II ve 

III ciltlerde incelikli olarak canlandırılan Kosovadaki 

çatışma, değerlendirilmesi, incelenmesi ve etüd edilmesi 

gereken çok büyük önem taşıyan bir eserdir.
            Kosova'yı onun kitapları ile tedarik etmekle 

Alastru Cambelu'yu onurlandırmıyoruz, aslında Kosova 

onun eserinden yararlanmalıdır.
Cambela'nın hatıra defteri sonsuz değer taşımaktadır:

- Kosova tarihçileri için bu eser, dünya liderlerinin 

kapalı kapılar ardında ne şekilde karar aldıklarının 

yöntemlerini aydınlatan değerli bir belgedir.
- Uluslararası kişilerin hissettikleri baskıyı 

aydınlatan ve milyonlarca insan kaderini etkileyen 

seçimler konusunda gösterdikleri karar anında 

kararlılıklarını gösteren gerekli bir kılavuz olarak siyaset 

ve siyasetçiler için önemli değerleri içeren bir kitap.
- Gazeteciler ve üniversite öğrencileri için iletişim 

yanı sıra kamuoyu ile ilişkiler ve siyasi stratejiler alanında 

bir inci değerindedir. Bir başbakanın yönetim şekli ve 

konuları ne şekilde çözüme bağladığı, baskı altında 

bulunduğu durumlarda karar alma ve etkisi hakkında 

Alastar Campbel, sözcü ve İletişim ve strateji Müdürü 

görevinde bulundu (1994-2003), ancak onun hakkında sık 

sık Başbakan Toni Bler’in yönettiği Hükümet içinde sık sı
k birçok hamlede bulunmuş olduğu ileri sürülmektedir. 

Bugün Alastar Campbel, spin-kralı  olarak nitelendirilen 

bir kişidir. O sı k sı k dünya kamuoyunu, kamuoyu ile 

ilişkilerin sanatı ve kriz yönetimi hakkında ders vermek 

için çağrıda bulunur.

Alastar Campbel Kosova’daki olaylar konusunda, 
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Tony Blair 
bisedim me telefon 
me trupat ushtarake 
Britanike HQ në kufirin 
e Kosovës afër Shkupit  

3 Maj, 1999

Cuma, 26 Mart
Kosovaya yapılan saldırılarla ilgili tepki çok iyi 

değildi. Harriersler dışında onun objelerine 

saldırmamıştı, bizim Splendidten TLAM- larımız 

(Tomahawk kara saldırısı güçleri) aynıca başarısızlığa 

uğramıştı. Bizi satan Yank-lar bu durumdan asla 

memnun değildi. Ben bunun ortak bir operasyon 

olduğunu söylemeyi ve bunun kimin tarafından 

gerçekleştiğiyle ilgili ayrıntılara girmemeyi önerdim. 

Zirve kapsamı iyi gidiyordu ve tabi ki Kosova 

tarafından biraz kısaltılmıştı. Dönüşte herzamanki gibi 

diğer yöneticilerle ilgili şakalar yapıyorduk...

Çarşamba, 24 Mart
Berlin. Kosova ana haber olmaya devam ediyordu. 

Öğleden sonranın bir bölümünü Tony Blairin (T.B) 

Kosovaya ait televizyona çıkması çalışmalarıyla 

geçirdim. John Sawers beni kenara çekti ve Kosova 

mutlaka olacak dedi ve eylem gecenin 7 sularında 

başladı. Anahtar SACEUR- da idi.  (Avrupaya ait 

Birliğin Başkomutanı General Wes Clark)...

Cumartesi, 5 Haziran
Julian (Braithwaite), Blasedeki görüşmelere katılması amacıyla, SHAPE-nin bir ekibiyle Makedonyaya gittiğinde 

sabahın erken saatlerinde telefon etti. Bir sorun vardı. Sırplar, bizim seçmiş olduğumuz ülkelere gelmek 

istemiyordu. Görüşmeler saat 9-da başlamalıydı. Sırplar, görüşmeler için başka bir yeri seçmişti.  NATO, onların 

hareket edebileceğini biliyordu. Bu onun herzamanki şakasının başlangıcı olabilirdi. Miloşeviç kendi ailesini dış 

ülkelere kaçırmak istiyordu. Benim ani tepkim sakin olmamızdı, fakat gece aşırı düşüncemi değiştirdim. O zaman 

klasik Miloşeviç ile işimiz vardı. Başta anlaşmaya varmıştı, fakat daha sonra saptamış olduğu noktaları 

kazanacağını sanarak, detaylarla zamanımızı harcıyordu

Pazar, 6 Haziran
Ciddi bir sorunumuz vardı. Sırplar, bir UNSCR olmadan çekilmek istemiyordu. Ruslar, bombardıman durmadan 

bir UNSCR için müzakerelere girmiyordu. Ve bizler onlar çekilmeden bombardımanı durdurmadık.   Mike 

Jackson i T. B-ye onların ciddi olduklarına inanmadığını belirtip, onlara “siktir gidin” demek lazım dedi.. 

Ahtisaari, onun oraya gitmesini önerdi ve final incelemede Miloşeviçe telefon açıp, KFOR-un yöreye girmesinin 

gerekli olduğunu ilettikten sonra, bir UNSCR alacaklarını vurguladı.  Sugjero. T. B onun korktuğunu belirtti, 

çünkü Jackson çok iyi bir asker, ama zayıf bir müzakereciydi. Ben ondan memnundum, çünkü güçlü bir karaktere 

sahipti, ama alıngan ve sabırsızdı, aynı zamanda gerçekte neler olduğu arasındaki değişmeler ve medyalara ne 

gibi ifadenin verilmesinin gerekli olduğu bilincindeydi. Ayan olması gereken şey, bütün sorunların Sırplar 

tarafından meydana geldiğiydi ve o arada bizler bombardımanı devam ettirmeye zorunluyduk.
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Arnavutlar ondan yaşam tutkusunu ve aynı zamanda kötülüğe karşı savaşımda azim 
kazanmış oldular.

“Tony Blair ile geçen yıllar” günlüğünden fragmanlar

O, NATO güçlerinin Sırbistan'ı bombardıman kampanyası 

konusunda kamuoyunun rızasını kazanmak adına medya 

gücünü ne şekilde kullandığını açıklıyor. Campbell batılı 

müttefiklerin Kosova'da masum insanların öldürülmesine 

son verilmesi konusunda doğru karar aldıklarına emindir.
Çözümlenmesinin zor olduğu, hatta imkansız olduğu 

durumdaki günlerde geçici kamplarda bulunan Kosova 

mültecileriyle görüşme yapıldığı sırada bombardımanın 

gerçekleşmesi emrinin verilmesi yönündeki çabalar ile 

gayretleri de anlattı. Kendisi, askeri müdahalenin 

yapılmasının gerekli olduğu sırada Avrupa Birliğinin bazı 

yöneticilerinin tutumuna da ışık verdi.
Clinton ile Blair tarafından, Campbell-in, Kosova savaşı 

sırasında medyatik raporları olan sorunları “düzeltmesi” 

için NATO bombardımanı süresince Brüksele yerleşmesi 

istenmişti

Pazartesi, 17 Mayıs
T. B en azından kara güçlerini kullanarak tehdit etmek ve 

hazırlık yapmamızın gerekli olduğuna emindi, aksi 

takdirde Miloşeviç irademizin zayıflayacağına kadar 

orada kalabileceğini düşünecekti. Bugün kendisinin 

Schoeder ile konuşmasının gerekli olduğunu söyledim, 

çünkü yarın onun NATO-da bulunması lazım ve bu o gün 

için medyaların odak noktası olacaktı, bizlerse tutumuzu 

değiştirmek için elimizden gelen çabayı sarfetmeliydik. 

Tiranda mülteciler kampını ve oldukça zor kuşullar 

altında yaşayan bir yaşlı çiftini ziyaret ettik. Çocuklar 

güneşten yanmıştı ve sevinçliydi, yeterince besinleri 

olduğu görünüyordu, ancak çadırların içi sıcak ve 

bunaltıcıydı. Annelerin durumu oldukça zordu. Bir kadın 

yanımıza yanaşıp, eşinin savaştan 4 kırık kemikle 

döndüğünü söyledi. Bütün paralarını alıp, ve onları yaralı 

ya da tecavüze uğramış halinde bırakmışlardı.
T. B o mesajdan şunları iletti: “Sizler evinize 

döneceksiniz” ve insanlığın zaferi hakkında temel 

gereksiniminden konuştu. T. B tekrar B. C-ya hava 

saldırısı dışında stratejisiz kalacaklarından endişe 

duyduklarını dile getirdi ve Miloşeviç imkanlarımızın 

tüketilmesini bekleyecekti. Çünkü o , bombardımanın 

artmasıyla ölen sivilller sayısının artacağını ve zamanın 

geçmesiyle partnörlerimizin iradesinin kırılacağını 

biliyordu. Miloşeviç orda olduğu sürece mülteciler 

dönmeyecekti ve bizler kara kuvvetlerinin gerçekçi 

tehditini gerçekleştirmeden vazgeçmeyecektik. Gece 

yarısından biraz önce John Sawers, B.c ile T. B arasında 

yapılan “oldukça zor” bir telefon görüşmesi hakkında 

beni bilgilendirmek için uykudan uyandırdı.
Onlar bir saaten fazla  telefonla konuşmuştu ve ilk 5-10 

dakika konuşmalardan damarı atlayan Bill–e ayrılmıştı. 

Kendisi Birleşmiş Krallığı tarafından sunulan raporları ve 

Birleşmiş Devletlerin çalışmalarını görmüştü ve o “neler 

o l d u ğ u n u n  f a r k ı n d a y d ı ,  k a s ı t l ı  o l d u ğ u  i l e  

durdurulmasının gerekli olduğunu” söylüyordu. Kendisi, 

Britanya medyası ile kamuoyunu destekleyebileceğini 

söyledi, fakat “ödemesi gereken bir fiyat vardı ve onu sen 

ideyeceksin” dedi. John, T. B-yi yükseltmek için 

medyalarla ona karşı kasıtlı olarak konuştuğumu 

sandığımı anlattı. T.B var gücüyle protesto etti.  Onun bu 

işi yönlendirmesi sırasında ona engel olabileceğimiz 

düşüncesinden korktuğunu belirterek, B.C şu yanıtı verdi: 

“bu durumda bizim haberimiz olmadan olaylar 

gelişiyor”- ve bu durumun daha da geliştiği anlamına 

gelir. John, onun isimleri söylemediğini belirtti, fakat 

sözün kime ait olduğu belliydi. Kendisi, onun bu kadar 

inatçı olduğunu hiçbir zaman duymamıştı ve T.B buna 

biraz şaşırmıştı. Ancak, B.C-nin özde hareket ettiği 

gözüküyordu. O, T.B- nin görüşüyle oydaştı, çünkü d' 

Alema-nın seçeneği, kara kuvvetlerinin çekilmesinin bir 

şekli olabilirdi. T. B açıkça şunları dedi: “48 saatlik bir 

molamız vardı, oysa yeni bir UNSCR için hemfikiriz , eğer 

Miloşeviç buna uymaz ise, NATO-nun 5 istemine 

dayanarak tekrar bombardıman edeceğiz ve kara 

kuvvetlerini kullanmayı öngörmekteyiz.”. Bill, bunu fikir 

olarak uygun gördü.

24 Mart 1999, Kosova'da Sırp istilasına karşı NATO güçlerinin saldırdığı gün olarak kaydedilmektedir. 
Bu gün için katkıda bulunan tüm ülkeler ve uluslara arası camiaya sonsuz teşekkürler, onur ve saygılar. 



Tony Blair 
bisedim me telefon 
me trupat ushtarake 
Britanike HQ në kufirin 
e Kosovës afër Shkupit  

3 Maj, 1999

Cuma, 26 Mart
Kosovaya yapılan saldırılarla ilgili tepki çok iyi 

değildi. Harriersler dışında onun objelerine 

saldırmamıştı, bizim Splendidten TLAM- larımız 

(Tomahawk kara saldırısı güçleri) aynıca başarısızlığa 

uğramıştı. Bizi satan Yank-lar bu durumdan asla 

memnun değildi. Ben bunun ortak bir operasyon 

olduğunu söylemeyi ve bunun kimin tarafından 

gerçekleştiğiyle ilgili ayrıntılara girmemeyi önerdim. 

Zirve kapsamı iyi gidiyordu ve tabi ki Kosova 

tarafından biraz kısaltılmıştı. Dönüşte herzamanki gibi 

diğer yöneticilerle ilgili şakalar yapıyorduk...

Çarşamba, 24 Mart
Berlin. Kosova ana haber olmaya devam ediyordu. 

Öğleden sonranın bir bölümünü Tony Blairin (T.B) 

Kosovaya ait televizyona çıkması çalışmalarıyla 

geçirdim. John Sawers beni kenara çekti ve Kosova 

mutlaka olacak dedi ve eylem gecenin 7 sularında 

başladı. Anahtar SACEUR- da idi.  (Avrupaya ait 

Birliğin Başkomutanı General Wes Clark)...

Cumartesi, 5 Haziran
Julian (Braithwaite), Blasedeki görüşmelere katılması amacıyla, SHAPE-nin bir ekibiyle Makedonyaya gittiğinde 

sabahın erken saatlerinde telefon etti. Bir sorun vardı. Sırplar, bizim seçmiş olduğumuz ülkelere gelmek 

istemiyordu. Görüşmeler saat 9-da başlamalıydı. Sırplar, görüşmeler için başka bir yeri seçmişti.  NATO, onların 

hareket edebileceğini biliyordu. Bu onun herzamanki şakasının başlangıcı olabilirdi. Miloşeviç kendi ailesini dış 

ülkelere kaçırmak istiyordu. Benim ani tepkim sakin olmamızdı, fakat gece aşırı düşüncemi değiştirdim. O zaman 

klasik Miloşeviç ile işimiz vardı. Başta anlaşmaya varmıştı, fakat daha sonra saptamış olduğu noktaları 

kazanacağını sanarak, detaylarla zamanımızı harcıyordu

Pazar, 6 Haziran
Ciddi bir sorunumuz vardı. Sırplar, bir UNSCR olmadan çekilmek istemiyordu. Ruslar, bombardıman durmadan 

bir UNSCR için müzakerelere girmiyordu. Ve bizler onlar çekilmeden bombardımanı durdurmadık.   Mike 

Jackson i T. B-ye onların ciddi olduklarına inanmadığını belirtip, onlara “siktir gidin” demek lazım dedi.. 

Ahtisaari, onun oraya gitmesini önerdi ve final incelemede Miloşeviçe telefon açıp, KFOR-un yöreye girmesinin 

gerekli olduğunu ilettikten sonra, bir UNSCR alacaklarını vurguladı.  Sugjero. T. B onun korktuğunu belirtti, 

çünkü Jackson çok iyi bir asker, ama zayıf bir müzakereciydi. Ben ondan memnundum, çünkü güçlü bir karaktere 

sahipti, ama alıngan ve sabırsızdı, aynı zamanda gerçekte neler olduğu arasındaki değişmeler ve medyalara ne 

gibi ifadenin verilmesinin gerekli olduğu bilincindeydi. Ayan olması gereken şey, bütün sorunların Sırplar 

tarafından meydana geldiğiydi ve o arada bizler bombardımanı devam ettirmeye zorunluyduk.

16 17K U V E N D IK U V E N D I

Arnavutlar ondan yaşam tutkusunu ve aynı zamanda kötülüğe karşı savaşımda azim 
kazanmış oldular.

“Tony Blair ile geçen yıllar” günlüğünden fragmanlar

O, NATO güçlerinin Sırbistan'ı bombardıman kampanyası 

konusunda kamuoyunun rızasını kazanmak adına medya 

gücünü ne şekilde kullandığını açıklıyor. Campbell batılı 

müttefiklerin Kosova'da masum insanların öldürülmesine 

son verilmesi konusunda doğru karar aldıklarına emindir.
Çözümlenmesinin zor olduğu, hatta imkansız olduğu 

durumdaki günlerde geçici kamplarda bulunan Kosova 

mültecileriyle görüşme yapıldığı sırada bombardımanın 

gerçekleşmesi emrinin verilmesi yönündeki çabalar ile 

gayretleri de anlattı. Kendisi, askeri müdahalenin 

yapılmasının gerekli olduğu sırada Avrupa Birliğinin bazı 

yöneticilerinin tutumuna da ışık verdi.
Clinton ile Blair tarafından, Campbell-in, Kosova savaşı 

sırasında medyatik raporları olan sorunları “düzeltmesi” 

için NATO bombardımanı süresince Brüksele yerleşmesi 

istenmişti

Pazartesi, 17 Mayıs
T. B en azından kara güçlerini kullanarak tehdit etmek ve 

hazırlık yapmamızın gerekli olduğuna emindi, aksi 

takdirde Miloşeviç irademizin zayıflayacağına kadar 

orada kalabileceğini düşünecekti. Bugün kendisinin 

Schoeder ile konuşmasının gerekli olduğunu söyledim, 

çünkü yarın onun NATO-da bulunması lazım ve bu o gün 

için medyaların odak noktası olacaktı, bizlerse tutumuzu 

değiştirmek için elimizden gelen çabayı sarfetmeliydik. 

Tiranda mülteciler kampını ve oldukça zor kuşullar 

altında yaşayan bir yaşlı çiftini ziyaret ettik. Çocuklar 

güneşten yanmıştı ve sevinçliydi, yeterince besinleri 

olduğu görünüyordu, ancak çadırların içi sıcak ve 

bunaltıcıydı. Annelerin durumu oldukça zordu. Bir kadın 

yanımıza yanaşıp, eşinin savaştan 4 kırık kemikle 

döndüğünü söyledi. Bütün paralarını alıp, ve onları yaralı 

ya da tecavüze uğramış halinde bırakmışlardı.
T. B o mesajdan şunları iletti: “Sizler evinize 

döneceksiniz” ve insanlığın zaferi hakkında temel 

gereksiniminden konuştu. T. B tekrar B. C-ya hava 

saldırısı dışında stratejisiz kalacaklarından endişe 

duyduklarını dile getirdi ve Miloşeviç imkanlarımızın 

tüketilmesini bekleyecekti. Çünkü o , bombardımanın 

artmasıyla ölen sivilller sayısının artacağını ve zamanın 

geçmesiyle partnörlerimizin iradesinin kırılacağını 

biliyordu. Miloşeviç orda olduğu sürece mülteciler 

dönmeyecekti ve bizler kara kuvvetlerinin gerçekçi 

tehditini gerçekleştirmeden vazgeçmeyecektik. Gece 

yarısından biraz önce John Sawers, B.c ile T. B arasında 

yapılan “oldukça zor” bir telefon görüşmesi hakkında 

beni bilgilendirmek için uykudan uyandırdı.
Onlar bir saaten fazla  telefonla konuşmuştu ve ilk 5-10 

dakika konuşmalardan damarı atlayan Bill–e ayrılmıştı. 

Kendisi Birleşmiş Krallığı tarafından sunulan raporları ve 

Birleşmiş Devletlerin çalışmalarını görmüştü ve o “neler 

o l d u ğ u n u n  f a r k ı n d a y d ı ,  k a s ı t l ı  o l d u ğ u  i l e  

durdurulmasının gerekli olduğunu” söylüyordu. Kendisi, 

Britanya medyası ile kamuoyunu destekleyebileceğini 

söyledi, fakat “ödemesi gereken bir fiyat vardı ve onu sen 

ideyeceksin” dedi. John, T. B-yi yükseltmek için 

medyalarla ona karşı kasıtlı olarak konuştuğumu 

sandığımı anlattı. T.B var gücüyle protesto etti.  Onun bu 

işi yönlendirmesi sırasında ona engel olabileceğimiz 

düşüncesinden korktuğunu belirterek, B.C şu yanıtı verdi: 

“bu durumda bizim haberimiz olmadan olaylar 

gelişiyor”- ve bu durumun daha da geliştiği anlamına 

gelir. John, onun isimleri söylemediğini belirtti, fakat 

sözün kime ait olduğu belliydi. Kendisi, onun bu kadar 

inatçı olduğunu hiçbir zaman duymamıştı ve T.B buna 

biraz şaşırmıştı. Ancak, B.C-nin özde hareket ettiği 

gözüküyordu. O, T.B- nin görüşüyle oydaştı, çünkü d' 

Alema-nın seçeneği, kara kuvvetlerinin çekilmesinin bir 

şekli olabilirdi. T. B açıkça şunları dedi: “48 saatlik bir 

molamız vardı, oysa yeni bir UNSCR için hemfikiriz , eğer 

Miloşeviç buna uymaz ise, NATO-nun 5 istemine 

dayanarak tekrar bombardıman edeceğiz ve kara 

kuvvetlerini kullanmayı öngörmekteyiz.”. Bill, bunu fikir 

olarak uygun gördü.

24 Mart 1999, Kosova'da Sırp istilasına karşı NATO güçlerinin saldırdığı gün olarak kaydedilmektedir. 
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Dışişleri Komisyonunun Toplantısı

Dışişleri Bakanı Hoxhaj, Dışişleri Komisyonu üyelerine rapor sundu.
Toplantıda, Bakan Hoxhaj ile Dışişleri Bakanlığının etkinlikleri,
bu yıla ait çalışma planı ve Bakanlıkların öncelikleri vurgulandı.

Kosova Cumhuriyeti Dışişleri Bakanı 

Enver Hoxhaj, iki saatten fazla Dışişleri 

Komisyonu üyelerine rapor sundu ve 

Dış i ş ler i  Bakanl ığ ı  i l e  Kosova  

Diplomasi Hizmetinin durumuyla ilgili 

ortaya atılan sorular ile endişeler 

hakkında yanıt verdi.
Sözkonusu komisyon üyelerine 

s u n m u ş  o l d u ğ u  r a p o r u n  i l k  

bölümünde Bakan Hoxhaj, Dışişleri 

Bakanlığının önceliklerine odaklandı.
- İlk öncelik olarak Hoxhaj, Kosovanın 

uluslararası örgütlerine üye olmasını 

hatırlattı. Konuyla ilgili Bakan Hoxhaj, 

Kosovanın İmar ile Kalkınmaya ait 

Avrupa Bankasına üye olmasından 

bahsetti, olumlu etki olarak üyeliğe 

kabul edilmesi için “evet” oyunu 

Kosovayı hala tanımayan ülkeler 

tarafından da kullandığını dile getirdi. 

Bu yıl bizler, Avrupa Konseyine üye 

olmamız için istemimizi sunmuş 

olacağız. Hoxhajı n belirttiine göre, 
imdiye kadar Avrupa Konseyinin 

47 ülkesinden 37 ülke Kosovayı  

tanımıtır, öyleki Konseye üye olan 
ülkelerin hükümetleri deil, Avrupa 
Konseyinin Parlamenter Meclisi 

milletvekilleri üye olmamı zı  

engellemektedir, ki bunları n bazı

ları  zaman zaman ülkemize karı  
antipati duymaktadır. 
- İkinci öncülük olarak, Kosovanın 

u l u s l a r a r a s ı  ö z n e l l i k  

konsolidasyonundan bahsetti. Konuyla 

ilgili Kosovaya ait uluslararası tanıma 

sürecini   “durdurulamaz,  ger i  

dönülmez ve bozulmaz süreç” olarak 

adlandırıp, geçen yıl içerisinde 

gerçekleşen 13 tanımayı hatırlattı ve 

bununla birlikte şimdilik beşten yedi 

ülkeye kadar ülkemizin tanıma 

sürecinde bulunduğunu ortaya attı.
- Bakan Hoxhajın değerlendirmesine 

göre ,  Avrupa  i l e  Euroat lant ik  

entegrasyonları, Dışişleri Bakanlığının 

diğer önceliğini oluşturmaktadır. Bu 

planda kendisi, Kosova-Avrupa Birliği 

arasındaki ilk anlaşma olarak istikrar-

ortaklık anlaşmasının yapılmasıyla 

ilgili iyimser olduğunu belirtip, 

“dünyadaki ülkelerin çoğunun Avrupa 

Birliği gibi gördüğünü” vurguladı.
- Bakan Hoxhajın belirttiğine göre, 

temsil ettiği bakanlığın öncelikleri 

arasında yöresel işbirliği de yer 

almaktadır ,  ki  bu münasebetle  

K o m i s y o n  ü y e l e r i n e  K o s o v a  

C u m h u r i y e t i  i l e  A r n a v u t l u k  

Cumhuriyeti arasında gerçekleşen 

İşbirliğine ait Protokolü teslim etti ve 

bu anlaşmanın çok yakın bir gelecekte 

imzalanması beklenilmektedir.
- Bu arada son öncelik olarak Bakan 

Hoxha j ,  Dış i ş le r i  Bakanl ığ ın ın  

çalışmalarını hatırlattı. Bu münasebetle 

s ö z k o n u s u  B a k a n l ı ğ ı n  y e n i  

organizasyon şeması ile Bölge dışı 

ü l k e l e r  i ç i n  Ş e n g e n  v i z e l e r i n  

verilmesine ait Ofis personelinin 

tamamlanması gerekliliğinden bahsetti. 
  Toplant ıyı  yöneten Dış iş ler i  

Komisyonu Başkanı Albin Kurti, 

sözkonusu komisyon üyelerine rapor 

sunan Bakan Hoxhaja teşekkürlerini 

sunup, en azından on ay kendisine 

yapılan davetlere cevap vermedğini 

hatırlattı. Komisyon Başkanı Kurti, 

onların sürekli olarak değişmesi ve (11 

E k i m  2 0 1 2  t a r h i n d e )  M e c l i s  

t o p l a n t ı s ı n d a  B a k a n  H o x h a j ı n  

gensorusunun tamamlanmasından 

sonra Meclis önergelerinin yerine 

getirilmemesi yüzünden Dışişleri 

Bakanlığı ile Kosova Diplomasi 

H i z m e t i n i n  d u r u m u y l a  i l g i l i  

üzüntüsünü dile getirdi. Bu arada, 

Başkan Kurti, oldukça önemli olan bu 

bölümde düzelmesnin yapılmasıyla 

ilgili Bakan Hoxhaja birçok soru 

yöneltti.
Komisyon Asbaşkanı Hydajet Hyseni, 

ve üyeler: Sabri Hamiti ile Skender 

Hyseni de aynı fikirdeydi, Berat 

Buzhala ise Bakana soru yöneltmekten 

kaçındı. Bakana yöneltilen sorular 

genelde Bakanlığın iyi çalışmamasına, 

kritersiz harcanan bütçeye, sözkonusu 

bakanlığa bireylerin politik açısından 

işe alınmasına, (duyuru yayınlamadan 

ve adayların uzmanlığı bakılmadan), 

bununla birlikte keyfi derecelemeye ve 

Dışişleri Bakanlığı ile Diplomasi 

Hizmetler çalışanlarının kriterilerinin 

bakılmamasına ilişkindi. Komisyon 

üyeleri, Dışişleri Bakanlığı tarafından 

teste tabii tutulan 600 adaydan 

çoğunun katı profesyonel kaliteye 

sahip olduğu, bunlardan hiçbirinin 

kabul edilmediği ve adayların parti 

açısından ya da çıkar gruplarına göre 

işe alındıklarına dair enformasyona 

sahip olduklarını ortaya att. Yöresel 

görüşmelerde kullanılması kabul 

e d i l e n  d i p n o t  k o n u s u n d a n  d a  

bahsedildi, ki bu Avrupa Birliğinin 

önemli evraklarda da görülmeye 

başlamıştır. Bu arada, öyle denilen 

“Kosovadaki Sırp belediyelerinde 

derneğinin kurulması” ve şimdi 

“Belgrad-Priştine diyaloğu” olarak 

adlandırılan Sırbistanla görüşmelerin 

yapılmasıyla ilgili “diyalog” vadeli 

t e r i m i n  k u l l a n ı l m a s ı n a  i l i ş k i n  

anlaşmanın yapılacağı hakkında da 

uyarılar ortaya atıldı. Yanı sıra 

Kosovanın dış siyaset kakofonisi ve 

Dışişleri Bakanı ile Kosova Başbakan 

yardımcıları arasında ve aynı zamanda 

Dış iş ler i  Bakanl ığ ı  i le  Avrupa 

Entegrasyonları Bakanlığı arasında 

yetkilerin karıştırılmasıyla ilgili 

endişeler de öne sürüldü.
Kendisine sorular soruları ynıtlamaya 

çalışan Bakan Hoxhaj, Kosovanın 

uluslararası onayı ve tanımaların 

artmasıyla ilgili lobiciliğin yapılması 

yönünde kendisinin ve diğer hükümet 

yöneticilerinin dinamiğinden de 

k o n u ş t u .  B a k a n  H o x h a j ı n  

değerlendirmesine göre, değişik 

aktörlere bakılmaksızın, Kosovanın dış 

siyaseti uyumludur. Brükselde yapılan 

dialog sürecinde Sırbistanla varılan 

anlaşmalar uluslararası çaptadır ve bu 

ister Kosova, ister de tanıma süreçleri 

için oldukça önemlidir. Konuşmasının 

sonunda Bakan Hoxhaj, Dışişleri 

Bakanlığında 600 adayın tabi teste 

tutulduğunu doğrularken, adayların 

duyurusuz kabul edildiğini yalanladı.
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Dışişleri Komisyonunun Toplantısı

Dışişleri Bakanı Hoxhaj, Dışişleri Komisyonu üyelerine rapor sundu.
Toplantıda, Bakan Hoxhaj ile Dışişleri Bakanlığının etkinlikleri,
bu yıla ait çalışma planı ve Bakanlıkların öncelikleri vurgulandı.

Kosova Cumhuriyeti Dışişleri Bakanı 

Enver Hoxhaj, iki saatten fazla Dışişleri 

Komisyonu üyelerine rapor sundu ve 

Dış i ş ler i  Bakanl ığ ı  i l e  Kosova  

Diplomasi Hizmetinin durumuyla ilgili 

ortaya atılan sorular ile endişeler 

hakkında yanıt verdi.
Sözkonusu komisyon üyelerine 

s u n m u ş  o l d u ğ u  r a p o r u n  i l k  

bölümünde Bakan Hoxhaj, Dışişleri 

Bakanlığının önceliklerine odaklandı.
- İlk öncelik olarak Hoxhaj, Kosovanın 

uluslararası örgütlerine üye olmasını 

hatırlattı. Konuyla ilgili Bakan Hoxhaj, 

Kosovanın İmar ile Kalkınmaya ait 

Avrupa Bankasına üye olmasından 

bahsetti, olumlu etki olarak üyeliğe 

kabul edilmesi için “evet” oyunu 

Kosovayı hala tanımayan ülkeler 

tarafından da kullandığını dile getirdi. 

Bu yıl bizler, Avrupa Konseyine üye 

olmamız için istemimizi sunmuş 

olacağız. Hoxhajı n belirttiine göre, 
imdiye kadar Avrupa Konseyinin 

47 ülkesinden 37 ülke Kosovayı  

tanımıtır, öyleki Konseye üye olan 
ülkelerin hükümetleri deil, Avrupa 
Konseyinin Parlamenter Meclisi 

milletvekilleri üye olmamı zı  

engellemektedir, ki bunları n bazı

ları  zaman zaman ülkemize karı  
antipati duymaktadır. 
- İkinci öncülük olarak, Kosovanın 

u l u s l a r a r a s ı  ö z n e l l i k  

konsolidasyonundan bahsetti. Konuyla 

ilgili Kosovaya ait uluslararası tanıma 

sürecini   “durdurulamaz,  ger i  

dönülmez ve bozulmaz süreç” olarak 

adlandırıp, geçen yıl içerisinde 

gerçekleşen 13 tanımayı hatırlattı ve 

bununla birlikte şimdilik beşten yedi 

ülkeye kadar ülkemizin tanıma 

sürecinde bulunduğunu ortaya attı.
- Bakan Hoxhajın değerlendirmesine 

göre ,  Avrupa  i l e  Euroat lant ik  

entegrasyonları, Dışişleri Bakanlığının 

diğer önceliğini oluşturmaktadır. Bu 

planda kendisi, Kosova-Avrupa Birliği 

arasındaki ilk anlaşma olarak istikrar-

ortaklık anlaşmasının yapılmasıyla 

ilgili iyimser olduğunu belirtip, 

“dünyadaki ülkelerin çoğunun Avrupa 

Birliği gibi gördüğünü” vurguladı.
- Bakan Hoxhajın belirttiğine göre, 

temsil ettiği bakanlığın öncelikleri 

arasında yöresel işbirliği de yer 

almaktadır ,  ki  bu münasebetle  

K o m i s y o n  ü y e l e r i n e  K o s o v a  

C u m h u r i y e t i  i l e  A r n a v u t l u k  

Cumhuriyeti arasında gerçekleşen 

İşbirliğine ait Protokolü teslim etti ve 

bu anlaşmanın çok yakın bir gelecekte 

imzalanması beklenilmektedir.
- Bu arada son öncelik olarak Bakan 

Hoxha j ,  Dış i ş le r i  Bakanl ığ ın ın  

çalışmalarını hatırlattı. Bu münasebetle 

s ö z k o n u s u  B a k a n l ı ğ ı n  y e n i  

organizasyon şeması ile Bölge dışı 

ü l k e l e r  i ç i n  Ş e n g e n  v i z e l e r i n  

verilmesine ait Ofis personelinin 

tamamlanması gerekliliğinden bahsetti. 
  Toplant ıyı  yöneten Dış iş ler i  

Komisyonu Başkanı Albin Kurti, 

sözkonusu komisyon üyelerine rapor 

sunan Bakan Hoxhaja teşekkürlerini 

sunup, en azından on ay kendisine 

yapılan davetlere cevap vermedğini 

hatırlattı. Komisyon Başkanı Kurti, 

onların sürekli olarak değişmesi ve (11 

E k i m  2 0 1 2  t a r h i n d e )  M e c l i s  

t o p l a n t ı s ı n d a  B a k a n  H o x h a j ı n  

gensorusunun tamamlanmasından 

sonra Meclis önergelerinin yerine 

getirilmemesi yüzünden Dışişleri 

Bakanlığı ile Kosova Diplomasi 

H i z m e t i n i n  d u r u m u y l a  i l g i l i  

üzüntüsünü dile getirdi. Bu arada, 

Başkan Kurti, oldukça önemli olan bu 

bölümde düzelmesnin yapılmasıyla 

ilgili Bakan Hoxhaja birçok soru 

yöneltti.
Komisyon Asbaşkanı Hydajet Hyseni, 

ve üyeler: Sabri Hamiti ile Skender 

Hyseni de aynı fikirdeydi, Berat 

Buzhala ise Bakana soru yöneltmekten 

kaçındı. Bakana yöneltilen sorular 

genelde Bakanlığın iyi çalışmamasına, 

kritersiz harcanan bütçeye, sözkonusu 

bakanlığa bireylerin politik açısından 

işe alınmasına, (duyuru yayınlamadan 

ve adayların uzmanlığı bakılmadan), 

bununla birlikte keyfi derecelemeye ve 

Dışişleri Bakanlığı ile Diplomasi 

Hizmetler çalışanlarının kriterilerinin 

bakılmamasına ilişkindi. Komisyon 

üyeleri, Dışişleri Bakanlığı tarafından 

teste tabii tutulan 600 adaydan 

çoğunun katı profesyonel kaliteye 

sahip olduğu, bunlardan hiçbirinin 

kabul edilmediği ve adayların parti 

açısından ya da çıkar gruplarına göre 

işe alındıklarına dair enformasyona 

sahip olduklarını ortaya att. Yöresel 

görüşmelerde kullanılması kabul 

e d i l e n  d i p n o t  k o n u s u n d a n  d a  

bahsedildi, ki bu Avrupa Birliğinin 

önemli evraklarda da görülmeye 

başlamıştır. Bu arada, öyle denilen 

“Kosovadaki Sırp belediyelerinde 

derneğinin kurulması” ve şimdi 

“Belgrad-Priştine diyaloğu” olarak 

adlandırılan Sırbistanla görüşmelerin 

yapılmasıyla ilgili “diyalog” vadeli 

t e r i m i n  k u l l a n ı l m a s ı n a  i l i ş k i n  

anlaşmanın yapılacağı hakkında da 

uyarılar ortaya atıldı. Yanı sıra 

Kosovanın dış siyaset kakofonisi ve 

Dışişleri Bakanı ile Kosova Başbakan 

yardımcıları arasında ve aynı zamanda 

Dış iş ler i  Bakanl ığ ı  i le  Avrupa 

Entegrasyonları Bakanlığı arasında 

yetkilerin karıştırılmasıyla ilgili 

endişeler de öne sürüldü.
Kendisine sorular soruları ynıtlamaya 

çalışan Bakan Hoxhaj, Kosovanın 

uluslararası onayı ve tanımaların 

artmasıyla ilgili lobiciliğin yapılması 

yönünde kendisinin ve diğer hükümet 

yöneticilerinin dinamiğinden de 

k o n u ş t u .  B a k a n  H o x h a j ı n  

değerlendirmesine göre, değişik 

aktörlere bakılmaksızın, Kosovanın dış 

siyaseti uyumludur. Brükselde yapılan 

dialog sürecinde Sırbistanla varılan 

anlaşmalar uluslararası çaptadır ve bu 

ister Kosova, ister de tanıma süreçleri 

için oldukça önemlidir. Konuşmasının 

sonunda Bakan Hoxhaj, Dışişleri 

Bakanlığında 600 adayın tabi teste 

tutulduğunu doğrularken, adayların 

duyurusuz kabul edildiğini yalanladı.
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Kosova milletvekilleri
Avrupa Konseyi çalışmalarına katıldı

90-lı yılların delegeleri;- Bizlere, Kosova Meclisinin savaş sonrası 
 milletvekillerine gibi eşit haklar tanımalı.

Milletvekillerine ait Yasa Tasarısıyla ilgili aleni tartışma

Başkan Armend Zemajın yönetmenliğinde Görevlilik süreleri, Dokunmazlıklar ve Kosova 

Cumhuriyeti Meclisinin Çalışma Yönetmeliğine ait Alt-komisyon, Milletvekilleriyle ilgili 

Yasa Tasarısına ilişkin aleni tartışma düzenledi, toplantıya geçen yasamaların 

milletvekilleri, Hükümet temsilcileri, Halk Avukatı temsilcileri ve sivil toplum temsilcileri 

katıldı. 
Toplantının başında Sn. Armend Zemaj, Milletvekillerine ait Yasa Tasarısıyla ilgili 

değiştirgelerin sunulduğunu belirterek, geçen yasamalarda bu yasanın tarihi hakkında bir 

özet yaptı. Diğerleri arasında Başkan Zemaj, Anayasa Mahkemesi tarafından sözkonusu 

yasanın bir bölümünün süspanse edildiğini ortaya attı. Kosova, yörede Milletvekillerine 

ait Yasası olmayan tek ülkedir, diyen Zemaj, bu yasa -tasarısını geçen yasayla kıyasladı.  

Milletvekillerin yararlarını hatırlatarak, yasada değişmelerin yapıldığını söyledi. Alt-

komisyon, bu yasa-tasarısında emekliye ayrılmak için 60 yaşını öngörmüş ve şimdi 

milletvekilinin görevlilik süresinin ne zaman başladığı ve ne zaman sona ereceği hakkında 

somut bir noktaya vardık. 
Bu yasa-tasarısına dayanarak,  milletvekillerinin sadece işlevsel dokunulmazlığı olacaktır 

ve milletvekilinin rolü yöredeki milletvekillerinin rolüyle aynı olmalıdır. Önemli olan 

noktalardan biri de, 1990 yılından başlayarak bugüne kadar ülkedeki yasama tarihini 

komple etmemizdir. “Bütün yasamaların tüm milletvekilleri bu yasa tasarısında 

kapsanmalıdır”, dedi Zemaj.
Alt-komisyon üyesi Albulena Haxhiu, Kendin Karar Al Hareketi Parlamnter Gurubunun 

tutumunu açıkladıktan sonra, Kosova vatandaşlarının ekonomi durumunu gözönünde 

bulundurarak, oldukça yüksek olan milletvekillerim maaşlarını eleştirdi ve bunun bir 

haksızlık olduğunu belirtti. Milletvekillerinin öncülüklerine ve milletvekilin erken 

emekliye ayrılmasına karşı olduğunu ortaya atarken Haxhiu, milletvekillerin emekliye 

ayrılmasının 65 yaş  ve bununla birlikte bu yasada tüm yasama milletvekillerinin eşit 

olmasının gerekli olduğunu dile getirdi.  
Bu münasebetle, eski milletvekillerinden bazıları ve 90-lı yılların yasama delegeleri de 

konuşmada bulundu. Örneğin, Selatin Novosella, Ilaz Ramajli, Ramadan Kelmendi, Bujar 

Gjurgjeala, Mark Krasniqi, vb.  Devamında, Konuş Hareketi temsilcileri ve Halk Avukatı 

yardımcısı Basri Berisha da tartışmalara katıldı.
90- lı yılların delegeleri tartışmaları sırasında, savaştan sonraki Meclisin milletvekilleriyle 

eşit haklara sahip olmaları için gereken imkanların sağlanmasını ısrar ettiler. “Bu yasada, 

Kosova Cumhuriyeti Meclisi milletvekillerinin sahip oldukları tüm haklarıylabirlikte 1990 

yılına ait yasamanın da kapsanmasını talep ediyoruz.”. 
Bu arada, sivil toplum temsilcisi bu yasada, milletvekilinin görevini yerine getirmesi 

sırasında ceza hükümünün de yer almasının gerekli olduğunu değerlendirdi. 
Görevlilik süreleri, Dokunulmazlıklar ve Kosova Cumhuriyeti Meclisinin Çalışma 

Yönetmeliğine ait Alt-komisyon üyeleri, tartışmacılar tarafından ortaya atılan uyarı ile 

önerileri değerlendireceklerini belirtip, konuyla ilgili Finansi Bakanlığı ile Bütçe 

Komisyonu tarafından değerlendirmeleri almayı beklediklerini vurguladılar. Bu yasa 

tasarısı kısa bir sürede sona erecek, ve görüşülmesi amacıyla Meclis toplantısına 

sunulacaktır.

Kosova Cumhuriyeti Meclisinin 

milletvekilleri Hydajet Hyseni (PDK) 

ve Vjosa Osmani (LDK), Avrupa 

Konseyinin Politik konular i le 

Demokrasi Komisyonunun toplantı sı
na katı ldı . Toplantı da, Kosovaya ait 

Bjorn Von Sydow tarafı ndan hazı
rlanan Rezolüsyon ve Rapor hakkında 

tartışmalar yürütüldü.

Bu toplantı da hazı r bulunan 

m i l l e t v e k i l l e r i ,  s ö z k o n u s u  

Rezolüsyonun metniyle ilgiliKosova 

kurumları nı n görüşlerini ve aynı  

zamanda sayı sız uyarı  ile önerilerde 

bulundu. Bu münasebetle, Kosova 

kurumları  ile Avrupa Konseyi arası
nda dolaysı  temasları n hı zlatı lması  

gerekliliğiyle ilgili öneri olumlu karşı
l a n d ı .  T o p l a n t ı y a  k a t ı l a n  

milletvekilleri, Kosova vatandaşlarını
n İnsan Hakları na ait Avrupa 

Mahkemesine erişme hakkı nı n 

engellenmesinin, insanın temel hak ile 

özgürlüklerinin engellendiği anlamına 

geldiğini  di le  getirdiler .  Aynı  

zamanda onlar, Avrupa Konseyine 

üye olan ülkelerin 2/3 fazlasını  tarafı
ndan Kosovanı n tanı nması nı n geri 

dönülmez bir gerçek olduğunu 

belirtip, Kosovanı n bu örgüte üye 

olması nı n sadece zaman konusu 

olduğunu vurguladılar. 
Avrupa Konseyinin Politik konular ile 

Demokrasi Komisyonunun toplantı sı
nda, Avrupa Konseyi Parlamenter 

M e c l i s i n d e  K o s o v a y a  a i t  

Rezolüsyonun görüşülmesi tartı
şmalara yol açtı. Tartışmalardan sonra 

bu Rezolüsyon 115 evet ve 11 hayı r 

oyu ile onaylandı . Bu arada öneriler 

de 121 evet ve 5 hayı r oyu ile kabul 

edildi.  

Strasburgta bulundukları  sürece 

K o s o v a  C u m h u r i y e t i  M e c l i s i  

milletvekilleri, Avrupa Konseyi 

Parlamenter Meclisinin çok sayı da 

milletvekilleriyle de görüştü.



20 21K U V E N D IK U V E N D I

Kosova milletvekilleri
Avrupa Konseyi çalışmalarına katıldı
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Meclis Toplantısı
Kosova Emeklilik
Fonunun iade edilmesi talebi kurumsal açıdan 
çözümlenmeli

28.2.2013 tarihinde Meclis Başkanı Sn. Jakup Krasniçinin başkanlığı altında düzenlenen 

Kosova Meclisi toplantısında (toplantının bir bölümünün Asbaşkan Sabri Hamiti 

yönetti), Kosova Demokratik Birliği Parlamenter Gurubunun talebei üzere “1999 yılına 

kadar sunulan katkılardan dolayı emeklilerin tazmin edilmesi” başlığı altında 

parlamento tartışması yapıldı.

Sırbistan Cumhuriyeti tarafından Kosova 

Cumhuriyetinin tanınmaması ve Sırp adalet 

kurumları tarafından meydana gelen sayısız 

idari engel yüzünden, emeklilerimiz emekli 

maaşını almalarıyla ilgili varolan yasal 

hakkını istifade etmekten mahrum kalmıştır, 

oysa uluslararası haklara göre bu hak her 

emekliye garanti edilmektedir. 
Milletvekili Sahatçiyanın sözlerine göre,  

Strasburg Mahkemesi tarafından emeklilik 

maaşlarının tazmin edilmesi hakkına sahip 

olan Grudiç ile Shaban Kelmendinin olayı, 

Kosova Hükümetinin sağır kulağına 

iletilmiş oldu ve bu Kosova emeklilerinin 

emeklilik maaşlarının tazmin edilmesi 

hakkını istemelerine yol açmıştır. Bu hakkı 

onlara İnsan hakları Konvansiyonu garanti 

etmektedir. Bununla birlikte Strasburg 

Mahkemesi, 1999 yılından itibaren Sırbistan 

Emeklilik Fonuna Kosova yöresinden 

girdilerin yapılmaması yüzünden Kosova 

vatandaşlarına emeklilik maaşlarını verme 

durumunda olmadığını  iddia eden 

Sırbistanın savunmasını ve tüm diğer 

nedenleri reddetmiştir Konuşmasının 

devamında Sahatçija, Sırbistan Emeklilik 

Fonunun Kosova emeklilerine 1,5 milyar 

yurodan 5 milyar yuroya kadar borcu 

olduğunu dile getirdi. 
Çalışma ve Sosyal Koruma Bakanı Nenad 

Rashiç, konuşması sırasında haklarının 

gerçekleşmesi için vatandaşların bireysel ile 

grup halinde uluslararası mahkemelerine 

şikayete bulunma hakkına sahip olduklarını 

belrterek, emeklilik maaşlarının tazmin 

edilmesi hakkının gerçekleşmesinin en iyi 

şekillerden biri olmadığını ortaya attı. Fakat 

ne yazık ki emekliler Çalışma ve Sosyal 

Koruma Bakanlığıyla danışmıyor. Bakan 

Raşiç,  konuyla i lgil i  bir  önergenin 

hazırlanmasının gerekli olduğunu belirtip, 

bu durumdan kurtulmak için sözkonusu 

önergenin Avrupa Birliğinin yüksek 

temsilcisi Ketrin Eştona gönderilmesini 

önerdi.
Milletvekili Shaip Muja (PDK) bu konunun 

oldukça hassas olduğunu belirtti. Onun 

sözlerine göre, Sırbistan emeklilerin 

fonlar ını  iade etmel i  ve  emekl i l ik  

maaşlarının tazmin edilmesi konusu 

kuşkusuz ki kurumsal açıdan görüşülmeli 

ve bireysel savaşıma bırakılmamalıdır. 
V j o s a  O s m a n i  ( L D K )  S t r a s b u r g  

Mahkemesine her vatandaşın gidebileceğini 

belirtip, emeklilik maaşlarının tazmin 

edilmesi için bütün araçların tüketilmesinin 

gerekli olduğunu vurguladı. “ Kendi hakları 

için Mahkemeye gitmemeleri için emeklileri 

aldatmayın, çünkü Sırbistan tazminat 

hakkına sahip olabilmeleri için emeklilerden 

vatandaşlıklarını değiştirmelerini istiyor. 

Kosova emeklileri tazminat hakkını istifade 

etmeli, diyalog tazminat hakkına sahip 

olmayı engellemediğine göre onların bu 

hakkı alınamaz”. Onların böyle bir hakka 

sahip olması, konuyla ilgili bir komisyonun 

kurulmasını gerektirmektedir.
Ahmet Isufi (AAK)  Kosova Emeklilik 

Fonunun herhangi bir birey tarafından 

değil, Sırbistan devleti tarafından ele 

geçirildiğini belirtirken, Kosova devletinin, 

bu hakkı gerçekleştirmesi için bütün hukuki 

araçlarını isitfade ederek sözkonusu fonun 

faizle iade edilmesini istemesini gerekli 

olduğunu vurguladı. Bu konu bireyler 

tarafından çözümlenmediğine göre, Kosova, 

Kosova emeklilerinin tazminat hakkına 

sahip olabilmesi için bir komisyon 

kurmalıdır. 

Myzejene Selmani ( AKR) bu konunun, 

Kosova poli t ik öznelerinin konusu 

olduğunu belirtti. Emeklilik maaşları nı n 

iade edilmesi vatandaşların hakkıdı r, öyle 

k i  K o s o v a  H ü k ü m e t i  b u  h a k k ı n  

gerçekleşmesini korumalı dı r. Ona göre, 

emekliler bireysel olarak da Strasburg 

Mahkemesine başvurabilir.
Tartışmalar sırasında, emeklilere maaşlarını

n  t a z m i n  e d i l m e m e s i  k o n u s u n u n  

emeklilerin bireysel ile kolektiv hakları nı n 

ciddi ihlalerden bir olduğu ortaya atıldı, çü

nkü Sırbistan tarafından çalınan araçlardan 

söz edilmektedir. Bu konunun kolektiv 

olarak ve örgütlü bir şekilde kurumsal açı

dan çözümlenmesinin gerekli olduğu 

görüşleri öne sürüldü. Emeklilerle ilgili bu 

h a k k ı n  g e r ç e k l e ş m e s i  i ç i n  i l g i l i  

mekanizmanın kurulması   ve bu konunun 

çözümlenmesine yardı mda bulunacak olan 

bir fonun sağlanması istemleri ortaya atıldı.

Tartışmaların sonunda milletvekilleri şu önergeleri onayladı:
Kosova emeklilerinin durumunu ve onları n uluslararası  hak kuralları na göre tazmin 

edilmeleri gerksinimini gözönünde bulundurarak, Kosova Demokratik Birliği Parlamenter 

Gurubu ve tüm diğer parlamenter grupları  görüşlerinin uyumlaştı rı lması ndan sonra, 

Meclise, Kosova Cumhuriyeti Hükümetinden şunları istemesini önermektedir:

1. İki haftalık süre içerisinde İnsan Haklarına ait tanınmış hukukçular ve emeklilik 

konularıyla uğraşan Kosova kurumlarının temsilcilerinden oluşan Profesyonel Komisyon 

kurulmalı.

2. Sözkonusu komisyon gerekli evrakları  toplamalı  ve olayları  Avrupa 

Mahkemesinde başlatarak emeklilik katkı ları  için Sı rbistandan tazminatı n ödenmesini 

isteyen tüm emeklilere ücretsiz yasal tavsiyeler sunmalı. 

Toplantının devamında gündem noktasında Eğitim ile Profesyonel yetenekleşmeye ait Yasa 

Tasarsının ikinci okunuşu bulunmaktaydı, önergelerle birlikte raporu Eğitim, Kültür, 

Gençlik, Spor, Kamu İdari, Yerel Yönetim ve Medyalar Komisyonu Başkanı İdriz Vehapi 

okudu ve sözkonusu Yasa Tasarısının onaylanması için koşulların yerine getirildiğini 

belirtti. Oylamadan sonra Eğtim ile Profesyonel yetenekleşmeye ait Yasa Tasarsısı 

onaylandı. Bu arada, 6+ Parlamenter Gurubun Anlaşmasına göre, çoğunluk olmayan diğer 

topluluklardan  Meclisin Başkanlık Kurulu üyesinin değişmesine ait Öneri yetersiz 

çoğunluk yüzünden diğer bir toplantıya ertelendi. 
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Mahkemesinde başlatarak emeklilik katkı ları  için Sı rbistandan tazminatı n ödenmesini 
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Gençlik, Spor, Kamu İdari, Yerel Yönetim ve Medyalar Komisyonu Başkanı İdriz Vehapi 

okudu ve sözkonusu Yasa Tasarısının onaylanması için koşulların yerine getirildiğini 

belirtti. Oylamadan sonra Eğtim ile Profesyonel yetenekleşmeye ait Yasa Tasarsısı 
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çoğunluk yüzünden diğer bir toplantıya ertelendi. 
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Meclis Sekreteriyle söyleşi

1- 2008 yılından bugüne kadar Meclis, önemli olayları kapsayan oldukça sıkıştırılmış safhalardan geçmiştir: 

Bağımsızlığın ilan edilmesi, Anayasanın kabul edilmesi, törenli toplantılar, bağımsızlığın denetlenmesinin sona ermesi 

vb. Tabi ki Meclisin Genel Sekreteri olarak örgütleme konusunda oldukça yüklü olmakla birlikte değişik zorluklarla 

karşılaşmış oldunuz. Sizin çalışma göreviniz açısından bu olaylar Mecliste nasıl geçti?

2- İdari, her kurumdaçalışmanın ana eksenini teşkil etmektedir. Kosova Cumhuriyeti Meclisinde bunun rolü ve önemi 

nedir?  

3- Gelecekte bunun ilerlemesi için ne gibi çabalar sarfedilecek? 

4- Başarılı çalışmanın temel önkoşulunu politik çalışanlar ile milletvekilleriyle yapılan işbirliği oluşturmaktadır. Mecliste 

bu gibi işbirliği hangi seviyededir? 

5- Meclisin, Avrupa Birliğinin değişik ülkelerinin parlamentolarıyla imzalamış olduğu iki taraflı işbirliği muhtıraları 

vardır: Macaristan, Hırvatistan, Avusturya, Bulgaristan Parlamentoları vb. Bu gibi muhtıraların Meclis için olumlu 

etkileri var mı?

6- Meclisin aynı zamanda uluslararası kurumlarla da işbirliği yapmaktadır: OSBE, NDI, USAID, UNDP, GIZ vb. 

Sözkonusu örgütlerle yapılan temaslar hangi seviyedeydi ve bu gibi işbirliklerden Meclisin ne gibi faydası oldu?

7- Sivil toplum ile medyalarla Meclisin raporları ne durumdadır?

8- Meclis binasının dıştan onurlu görünümü için üstün çabanın sarfedildiği değerlendirilmektedir. Acaba salon, kabine 

ve korridor duvarları gibi iç alanların onarılması yönünde herhangi bir planınız var mı? 
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Meclis Başkanı Krasniqi, Pakistan Dışişleri Bakanı 
Sn. Malik Amad Khan'ı kabul etti

Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr.Jakup Krasniqi, 

Pakistan Dışişleri Devlet Bakanı Sn. Malik Amad Khanı 

kabul etti. Görüşme sırasında Kosovadaki güncel olaylar ve 

iki ülke arasındaki ilişkiler hakkında konuştu.
Kosova ziareti dolayısıyla hoşgeldin dileklerinde bulunan 

Başkan Krasniqi, Pakistan Bakanına, Kosova devletinin 

Pakistan tarafından tanınması ve bununla birlikte tanımadan 

önce, özellikle 2001-2002 yılları arasında Birleşmiş Milletler 

Örgütü Güvenlik Konseyinde bu dost ülkenin Kosovaya 

sunmuş olduğu tüm desteklerinden dolayı sonsuz 

teşekkürlerini sundu. Meclis Başkanı Krasniqi aynıca, Birleşmiş Milletler Örgütü misyonu tarafından yönetim safhası süresince 

Kosovadaki uluslararası mevcutluğu sayesinde Pakistanın sunmuş olduğu katkılarını da dile getirdi. “Daha fazla dost 

edinmeye çaba sarfetmekteyiz ve bu münasebetle Pakistanı dost ülke olarak bilmekteyiz”, dedi Meclis Başkanı Krasniqi.
Kosova devletinin Pakistan tarafından kabul edilmesinin ve bu iki ülke arasında diplomasi ilişkilerin kurulmasının Meclis 

Başkanı Krasniqi, özel önem taşıdığını belirtip, bu iki ülkenin parlamentoları arasında da ilişkilerin geliştirilmesi 

doğrultusunda ligi gösterdiğini ve hazır olduğunu vurguladı.
Pakistan Bakanı Khan, Kosova ziyaretinde bulunmaktan memnuniyetlik duyduğunu belirterek, ileride de bu iki ülke 

arasındaki işbirliğin güçlendirilmesinin gerekli olduğunu ortaya atıp, parlamentolar arası ilişkilerin kurulması yönünde çaba 

sarfedeceğini vurguladı.
Pakistan devletinin Kosovayı desteklediğini doğrulayarak, Bakan Khan, Kosovanın devlet olarak tanınmasının Pakistan 

kurumları ile halkı tarafından memnuniyetle karşılandığını belirtti. Bakan Khanın değerlendirmesine göre, yeni devlet olarak 

Kosovanın kendine göre zorlukları ve aynı zamanda öncelikleri vardır ve bunları diğerlerinin hatalarından öğrenme 

imkanlarına sahiptir. 

Meclis Başkanı Krasniqi, Türkiye
Savunma Bakanı Sn. İsmet Yılmaz'ı kabul etti

8 Şubat 2013 tarihinde Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı 
Dr. Jakup Krasniqi, Türkiye Savunma Bakanı Sn. İsmet 
Yılmazı kabul etti.
Ülkedeki güncel politik ile ekonomi gelişmeler, dostluk 

raporların kurulması ve Kosova Güvenlik Güçlerinin 

durumu görüşmenin ana konularını oluşturmaktaydı. 

Kosova ziyaretinde bulunduklarından dolayı Türkiye 

heyetine hoşgeldin dileklerinde bulunan Meclis Başkanı Dr. 

Jakup Krasniqi, ilk başta Kosovanın Avrupa Birliğine üye 

olan ülkelerin çoğuyla ve aynı zamanda yöre ülkeleriyle iyi 

ilişkilerde bulunduğunu dile getirdi.

Kosovanın Türkiye ile ve özellikle iki ülke arasında mevcut olan parlamentolarla ilişkileri oldukça menun edici seviyededir.  

Türkiye sürekli olarak Kosovayı desteklemiştir ve bununla birlikte Kosovanın bağımsızlığa kavuşması ve Kosovanın devlet 

olarak kabul edilmesi doğrultusunda lobicilik yaparak üsütün çaba sarfetmiştir. Meclis Başkanı Krasniqinin sözlerine göre, 

Türkiye ile Kosova arasındaki ilişkiler ileride daha da güçlenmelidir. 
Kosova Güvenlik Güçleri hakkında konuşan Meclis Başkanı Krasniqi, ülkemizin Kosovanın geleceğe ait ordusunu kurmaya 

başladığını belirtip, bu süreçte Kosovanın Türkiyenin yardımı ile desteğine ihtiyaç duyduğunu vurguladı.
Konukseverliği için Meclis Başkanı Krasniqiye teşekkürlerini sunan Türkiye Savunma Bakanı İsmet Yılmaz, Türkiyenin sürekli 

olarak Kosovayı destekleyeceğini belirterek, Kosovanın devlet olarak tanınmasına Türkiyenin elinden gelen çabayı sarfettiğini 

dile getirdi. Bakan Yılmazın belirttiğine göre, Kosova ile Türkiye arasındaki işbirliği seviyesi ileride daha da artmış olacak ve 

bununla birlikte Türkiye Cumhuriyeti, Kosovanın Avrupa Birliği ile NATO-ya girmesini desteklemektedr. 
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Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr. Jakup Krasniqi, 
görevlilik süresinin sona ermesi sırasında uğurlaması 
amacıyla Kosovadaki EULEX Misyonu yöneticisi 
Sn.Xavier De Marnhacı kabul etti. Bu münasebetle 
Meclis Başkanı Krasniqi, önceden KFOR komutanı 
görevinde bulunan, daha sonraları ise Eulex Misyonu 
yöneticisi olan Sn. De Marnhaca katkılarından dolayı 
takdirlerini sundu. Meclis Başkanı Krasniqi aynıca, 
Kosovanın ilerlemesi için şimdiye kadarki katkıları 
dolayısıyla Fransa devletini de takdir etti.
Bu kabul dolayısıyla teşekkürlerini sunan Xavier De 
Marnhac, EULEX etkinlikleri ile çalışmlarının Kosova 
vatandaşları  iç in faydal ı  olmasını  gözönünde 
bulundurarak, sözkonusu misyonda bulunduğu sürece 
üstün çaba sarfettiğini belirtti. Onun sözlerine göre, bütün 
güçlüklere rağmen bu yıllar içerisinde Kosovada üretken 
çalışmalar gerçeklşemiştir. Kosovanın kaydetmiş olduğu 
sonuçlardan konuşan De Marnhac, Kosovanın uluslararası 
denetim safhasının sona ermesini olumlu değerlendirdi. 
Bu münasebetle De Marnhac, tüm alanlarda elde edilen 
başarılı sonuçlardan ötürü Meclis Başkanı ile Kosova 
devletini selamladı.Görüşmenin sonunda Meclis Başkanı 
Krasniqi, hatıra anısına Sn. De Marnhaca mütevazi bir 
hediye armağan etti. 

Kosovanın heryanlı gelişmesinde katkıda bulunan Sn. De Marnhac
 ve Fransa takdir edildi

Meclis Başkanı Krasniqi EULEX-in yeni Şefi Bernd Borchardt'ı kabul etti

Meclis – USAİD arasındaki
sıkı işbirliği         

25.01.2013 tarihinde Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı 
Dr. Jakup Kraniqi, Waşingtondan gelen USAİD-in Sn. Keith 
Schultz ve Sn. Mike Henningten oluşan yüksek resmi 
heyetiyle görüşmede bulundu. Bu görüşme sırasında 
USAİD ile Meclis arasındaki işbirliği alanında şimdiye 
kadar elde edilen sonuçlar ve bununla birlikte ileride bu 
prestijli ajansın katkıda bulunabileceği Meclisin öncelikli 
gereksinmeleri hakkında tartışıldı.
Sözkonusu heyetin bu ziyareti için teşekkürlerini sunduktan 
sonra Meclis Başkanı Krasniqi, 2001 yılından itibaren Meclis 
ile USAİD arasında sıkı işbirliğin yapıldığını belirtip, 
Kosova Meclisinin biraçok planda, özellikle yasama 
alanında, idari kapasitelerin artırılması ve şeffaflık alanında 
kazançlı çıktığını ortaya atarken, şimdiye kadarki işbirliği 
için takdirlerini sundu.
USAID-in resmi görevlileri bu iki kurum arasındaki 
işbirliğin oldukça sıkı olduğunu değerlendirerek, birçok 
alanda büyük sonuçların elde edildiğini vurguladılar. Elde 
edilenler arasında onlar, Meclisin sivil toplumla yakın 
ilişkilerin kurulduğunu, Meclisin web sayfasının çalışmaya 
başladığını ve Mecliste Ziyaretçiler Merkezinin açıldığını 
hatırlattılar.
Konuşmacılar, icraya karşı parlamento denetimi, yasaların 
uygulanması ve Meclis tarafından kurulan ajanslar 
sözkonusu iken, üstün çabanın sarfedilmesi gerekiliği 
görüşünü ortaya attılar. Denetim çerçevresinde en önemli 
görevlerden biri, bütçenin harcanması şekliyle ilgili konu 
olsa gerek, özellikle her komisyon kendi alanına düşen ilgili 
alanlarda bu bölüme önem vermelidir.

Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr. Jakup Krasniqi, 
EULEX-in yeni şefi Bernd Borchardtı kabul edip, 
kendisiyle şimdiye kadarki işbirliği, bu işbirliğin 
üretkenliği ve işbirliğin ileride de derinleştirilmesi 
olanakları hakkında konuştu.
Sn. Borchardtın EULEX Misyonunun şefi görevine 
gelmesini tebrik eden Meclis Başkanı Krasniqi, Kosovada 
bulunduğu sürece yardımlarını esirgemeyen EULEX-in 
çalışmlarını saygıyla hatırlatarak bu desteğin ileride de 
ister yasa yükümlülüğü, ister de Avrupa-Atlantik 
entegrasyonları sürecinde de artması talebinde bulundu. 
EULEX Şefi Bernd Borchardt, Kosova Meclisinin rolünden 
memnun kaldığını ortaya atarken, Kosovaya tekrar 
dönmesinden büyük mutluluk duyduğunu belirtti. Onun 
değerlendirmesine göre, EULEX-in Kosovada yasa 
yükümlülüğü kurumlarıyla sıkı işbirliğinde bulunması 
oldukça büyük önem taşımaktadır.
“Bizler konsorsiyumdayız ve tabi ki konsorsiyumla 
sorumluluklar da ortaya çıkmaktadır. EULEX kendi 
kısmını yerine getirmeye hazır. EULEX, Avrupa Birliğinin 
Kosovada kapsanması doğrultusunda önemli rolü 
oynamaktadır. Örneğin, vizelerin liberalleşmesi süreci ve 
yasa yükümlülüğünün yapısal dialogu. Bu bütün 
toplulukların yararındandır”, dedi Borchardt. 

Halk Avukatı kurumu, yasaya dayanarak kendi çalışmalarında 
politik bağımsızlığına sahip olmalıdır

Vatandaş ile yönetim arasında önemli strüktürlerden biri olan Halk Avukatı kurumunun rolü ve çalışması, Kosova 

Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr. Jakup Krasniqinin Arnavutluk Halk Avukatı Sn. İgli Totozani ve Kosova Halk Avukatı Sn. 

Sami Kurteshi ile yapmış olduğu görüşmenin ana konusunu oluşturmaktaydı. Hoşgeldin dileklerinde bulunduktan ve 

karşılıklı işbirliği için teşekkürlerini sunduktan sonra Meclis Başkanı Krasniqi, yasaların garanti ettiği tüm haklardan 

faydalanmaları amacıyla, Meclise başvuran tüm kurumları desteklemeye üsütün çaba sarfettiğini belirtti. Halk Avukatlarının 

görevi kolay değildir, özellikle geçişte olan bir devletlerde. Konuşmasının devamında Meclis Başkanı Krasniqi, yasaya 

dayanarak Halk Avukatı kurumunun kendi çalışmalarında politik bağımsızlığa sahip olması yönünde seferber olduğunu dile 

getirdi. ”Vatandaşların derdini sabırla dinlemeye sorumluyuz. Onların talepleri büyük değil, onun için onları dinlemek lazım 

ve böyle davranıldığında o zaman vatandaşlar da hoşnut kalmaktadır”, dedi Meclis Başkanı Krasniqi.
Sn. Igli Totozani, Parlamentonun Halk Avukatı Kurumuna yardımda bulunmasının büyük önem taşıdığını belirtti. Halk 

Avukatı özel bir kurumdur ve bundan ötürü de onun çalışmalarına önem verilmelidir. İnsanlar bu gerçeği öğrenmeli, fakat bu 

basit bir görev değildir.
Her iki Halk Avukatı kendi çalışmalarında güçlüklerle karşılaştığını belirtirken, ilgili parlamentonun desteğine sahip 

olduğunu ortaya attılar. Kosova Halk Avukatı Sami Kurteshi, Meclis Başkanı Krasniqi ile birçok parlamenter komisyonlar 

tarafından bu kuruma yardımın sunulduğunu belirtip, bunların katkısı olmadan istenilen sonuçların elde edilmesinin imkansız 

olduğunu vurguladı.  
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Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı Dr. Jakup Krasniqi, 
görevlilik süresinin sona ermesi sırasında uğurlaması 
amacıyla Kosovadaki EULEX Misyonu yöneticisi 
Sn.Xavier De Marnhacı kabul etti. Bu münasebetle 
Meclis Başkanı Krasniqi, önceden KFOR komutanı 
görevinde bulunan, daha sonraları ise Eulex Misyonu 
yöneticisi olan Sn. De Marnhaca katkılarından dolayı 
takdirlerini sundu. Meclis Başkanı Krasniqi aynıca, 
Kosovanın ilerlemesi için şimdiye kadarki katkıları 
dolayısıyla Fransa devletini de takdir etti.
Bu kabul dolayısıyla teşekkürlerini sunan Xavier De 
Marnhac, EULEX etkinlikleri ile çalışmlarının Kosova 
vatandaşları  iç in faydal ı  olmasını  gözönünde 
bulundurarak, sözkonusu misyonda bulunduğu sürece 
üstün çaba sarfettiğini belirtti. Onun sözlerine göre, bütün 
güçlüklere rağmen bu yıllar içerisinde Kosovada üretken 
çalışmalar gerçeklşemiştir. Kosovanın kaydetmiş olduğu 
sonuçlardan konuşan De Marnhac, Kosovanın uluslararası 
denetim safhasının sona ermesini olumlu değerlendirdi. 
Bu münasebetle De Marnhac, tüm alanlarda elde edilen 
başarılı sonuçlardan ötürü Meclis Başkanı ile Kosova 
devletini selamladı.Görüşmenin sonunda Meclis Başkanı 
Krasniqi, hatıra anısına Sn. De Marnhaca mütevazi bir 
hediye armağan etti. 

Kosovanın heryanlı gelişmesinde katkıda bulunan Sn. De Marnhac
 ve Fransa takdir edildi

Meclis Başkanı Krasniqi EULEX-in yeni Şefi Bernd Borchardt'ı kabul etti

Meclis – USAİD arasındaki
sıkı işbirliği         

25.01.2013 tarihinde Kosova Cumhuriyeti Meclis Başkanı 
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başladığını ve Mecliste Ziyaretçiler Merkezinin açıldığını 
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Konuşmacılar, icraya karşı parlamento denetimi, yasaların 
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görüşünü ortaya attılar. Denetim çerçevresinde en önemli 
görevlerden biri, bütçenin harcanması şekliyle ilgili konu 
olsa gerek, özellikle her komisyon kendi alanına düşen ilgili 
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dönmesinden büyük mutluluk duyduğunu belirtti. Onun 
değerlendirmesine göre, EULEX-in Kosovada yasa 
yükümlülüğü kurumlarıyla sıkı işbirliğinde bulunması 
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Avukatı özel bir kurumdur ve bundan ötürü de onun çalışmalarına önem verilmelidir. İnsanlar bu gerçeği öğrenmeli, fakat bu 

basit bir görev değildir.
Her iki Halk Avukatı kendi çalışmalarında güçlüklerle karşılaştığını belirtirken, ilgili parlamentonun desteğine sahip 

olduğunu ortaya attılar. Kosova Halk Avukatı Sami Kurteshi, Meclis Başkanı Krasniqi ile birçok parlamenter komisyonlar 

tarafından bu kuruma yardımın sunulduğunu belirtip, bunların katkısı olmadan istenilen sonuçların elde edilmesinin imkansız 

olduğunu vurguladı.  



Çek Cumhuriyeti,  Kosova'ya ait desteğini ve onun Avrupa-Atlantik
arzularını yeniden onaylamaktadır                                      

Kosova Cumhuriyeti Meclis Asbaşkanı Sn. Xhavit Haliti, Prag resmi ziyaretinde bulundu. Bu 

ziyareti sırasında Çek Cumhuriyeti Senatosunda Dış Siyaset ile Savunma Komitesi ve Çek 

Parlamentosunun Avrupa Konuları Komisyonuyla ayrı ayrı görüşmeler gerçekleştirdi.
Senatör Jaroslav Sikaçek ile görüştüğünde Dış İlişkiler Komisyonu Asbaşkanı Sn. Haliti kabul için 

teşekkürlerini sunduktan sonra, demokrasi süreçlerinde Çek Cumhuryetinin dönüşümün örnek 

ülkelerden biri olduğunu değerlendirdi. Konuşmasının devamında Sn. Haliti Kosova 

vatandaşlarının, çağdaş Kosovanın kalkınmasında sürekli desteklerinden dolayı Çek halkı ile 

kurumlarına minnetar olduklarını dile getirdi.
Devamında Asbaşkan Haliti, Kosovanın barış ile istikrarlık faktörü olduğunu ve beş yıl içerisinde 

çok etnikli modern demokrasiye dönüştüğünü vurguladı. Bu görüşme sırasında Sn. Haliti, 

bağımsızlığın ilan edilmesinden bu yana Kosovanın kaydetmiş olduğu ilerleme ve dovletin 

kurulması ile Avrupa entegrasyonları sürecinde elde etmiş olduğu sonuçlar hakkında da konuştu. 
 Bu arada Senatör Jaroslav Sikaçek, Sn. Halitiye hoşgeldin dileklerinde bulunduktan sonra, işbirliği 

yapmak için hazır olduğunu belirtti. Onun değerlendirmesine göre, bu ziyaret, işbirliğin 

ilerletilmesi ve Kosovadaki gelişmelerle ilgili daha yakından bilgi edinmek için olağanüstü imkanı 

teşkil etmektedir. Konuşmasının devamında Senatör Sikaçek, Kosovadaki gelişmeler hakkında ilgi 

duyduğunu belirtip, iki ülke arasındaki ikili ilişkilerin ve parlamentolar arası işbirliğin ilerletilmesi 

çerçevresinde her girişimi destekleyeceğini vurguladı.
 Kosova Cumhuriyeti Meclis Asbaşkanı Sn. Xhavit Haliti, Çek Parlamentosunun Temsilcilik 

Odasında da kabul edildi ve orada Çek Parlamentosunun Temsilcilik Odasının Avrupa Konularına 

ait Komisyon Asbaşkanı Sn. Dana Vahalaova ile görüştü. Asbaşkan Halitiye Çek Parlamentosu 

ziareti dolayısıyla hoşgeldin dileklerinde bulunduktan sonra. Sn. Vahalova Avrupa Birliğine doğru 

Kosovanın geçmiş olduğu entegre süreçlerinde destek sunmaya hazır olduğunu dile getirdi. Her 

iki taraf, ikili ve çok yanlı planda iki ülkenin parlamento kurumları arasında işbirliğin hızlatılması 

safhasına geçmenin gerekli olduğu görüşüyle oydaş oldu. 
İki görüşme sırasında Çek tarafı, ileride de Kosovaya destek sunacağını ve Kosovanın bir an önce 

uluslararası örgütlere üye olması için Avrupa-Atlantik arzularını yerine getirmesi için çaba 

sarfedeceğini vurguladı. 

Parlamentonun iki komisyonu, Hollanda'nın
Parlamento heyetini kabul etti 

Dışişleri Komisyonu üyeleri ve Avrupa Entegrasyonları Komisyonu üyeleri, Hollanda Krallığından 

Parlamento heyetini kabul etti. Bu heyetin arasında Senato Başkanı Fred de Graaft, Senatonun Genel 

Sekreteri Geert Jan Hamilton ve Dış İlişkiler, Savunma ve Gelişmeye ait İşbirliği Komisyonu resmi 

görevlisi Sn. Saskia van Genugten bulunmaktaydı. Aynı zamanda bunların arasında Robert Boch ile 

Nexhmi Rexhepi gibi iki ülke büyükelçileri de yer almaktaydı. 

Kosova ziyaretinde bulunduklarından dolayı hoşgeldin dileklerinde bulunduktan sonra, Avrupa 

Entegrasyonları Komisyonu Başkanı Lutfi Haziri, Hollandanın Kosova ve onun halkına sunmuş olduğu 

katkılarından dolayı teşekkürlerini sundu. Milletvekili Haziri, Kosovanın uluslararası açıdan tanıtılması 

ve ülkenin Avrupa entegrasyonları süreci için yapmış olduğu hazırlıklar yönünde bu iki komisyonun 

gerçekleştirmiş olduğu önemli çalışmaları hakkında konuştu. Hazirinin belirttiğine göre Kosova, 

istikrarlık anlaşmasının başlatılmasıyla ilgili Avrupa Birliği Bakanlar Konseyinin kararını sabırsızlıkla 

beklemektedir. Konuşmasının devamında milletvekili Haziri, Avrupa Birliği ülkeleriyle vizelerin 

liberalizasyonu için Kosova vatandaşlarının acil gerkesiniminden söz ederken, Avrupa Birliği 

tarafından beklenen adımın atılmasının,  Kosova ekonomisine yabancı yatırımların yapılmasına ve 

bununla birlikte gençlerimizin Avrupa Birliği ülkelerinde eğitim görmelerine olumlu etkide 

bulunacağını vurguladı.
Hollanda Krallığının Senato Başkanı Fred de Graaf, bağımsızlığın ilan edilmesinden sonra Kosovada 

elde edilen sonuçlardan bahsederken, Kosova gençlerini bilgi edinme, çalışma ve yaratıcılık iradeleri 

için selamladı. Kosova vatandaşlarının Avrupa Birliğinin parçası olma sabırsızlıklarını olumlu 

karşılayarak, aynı zamanda Kosovanın daha önceden kabul etmiş olduğu Avrupa entegrasyonları 

sürecine ait standartları yerine getirmesi gerekliliğine değindi, çünkü bu Avrupa Birliğine girmek için 

yarışta bulunan ülkeler için gittikçe güçleşmektedir. Konuşmasının devamında Kosovanın yasama 

temsilcilerine, Meclisi vatandaşların güvenilir kurumu yapmaları ve Avrupa Birliğinin sıkı kurallarına 

daha iyi ve acilen saygı göstermeleri çağrısında bulundu.
Bu görüşmeye katılan Sabri Hamiti, Donika Kadaj-Bujupi, Vjosa Osmani, Alma Lama, Suzana 

Novobërdaliu ve Emilija Rexhepi gibi diğer tartışmacılar da Kosovanın Avrupa entegrasyonlarına 

gereksinimini ortaya atarak, özellikle vizelerin liberalizasyonu gerekliliğine parmak bastılar. Kosova 

tarih ve siyaset açısından her zaman Avrupalıydı, öyle ki siyaset açıdan bu böyle devam etmeli, aksi 

takdirde gençlerimiz Avrupa süreçlerinden haksız olarak dışlanmaktadır, denildi görüşme sırasında. Bu 

görüşmede aynıca, Kosova gençlerinin serbestçe hareket etmeye, Avrupa Birliği ülkelerinde bilgi 

edinmeye ve elde ettikleri bilgileri Kosovada gerçekleştirmeye gereksinim duydukları vurgulandı. 
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edinmeye ve elde ettikleri bilgileri Kosovada gerçekleştirmeye gereksinim duydukları vurgulandı. 
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Yanıtlanmayan sorular

Milletvekili Albulena Haxhiu (VV)

İçişleri Bakanı Sn. Bajram Rexhepi'ye yöneltilen soru

Sırbistanla sınır bölgelerinde öyle denilen İMB-yi hangi yasal esası üzere uygulamaktasınız? Sınır çizgisi yapıldı 
mı? 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                        
Milletvekili Alma Lama (VV)

Kosova Başbakanı Sn. Hashim Thaçi'ye yöneltilen soru

Kosova Hükümetinin söz verilen tutardan aldığı paraların miktarı nekadar ve bu paralar hangi kesimlere 
yatırılmıştır? Brükselde söz verilen bağışlar hakkında Kosova Hükümetinin net finansi göstergesi var mı?

Milletvekili Ganimete Musliu (PDK)

Diaspora Bakanı Sn. İbrahim Makolli'ye yöneltilen soru

1- Elimizde varolan bilgilere göre, sizler, diasporada Arnavutça eğitimin örgütlenmesiyle ilgili biraçok somut 
adımlar atmışsınız, ki oradaki vatandaşlarımız Kosova devleti tarafından başlatılan bu girişimi 
selamlamaktadır. 
Sayın Bakan, sözkonusu süreç hakkında bizlere de bazı açıklamala yapabilir misiniz ve bu girişimin 
gerçekleşmesi sürecinin hangi seviyede olduğunu söyleyebilir misiniz?  

2- Bilindiği üzere Kosovada gerçekleşen son nüfus sayımlarında diasporada yaşayan Kosova vatandaşları 
kapsanmamıştır. Şimdi ülkelerin çoğunda akredite edilen büyükelçiliklerimizin varolduğunu ve kayıtlanma 
süreçlerinin kolaylaştırılması için olanak sağladığını gözönünde bulundurarak, Kosova dışında yaşayan 
vatandaşların kayıtlanması doğrultusunda Diaspora Bakanlığı neler yapmaktadır?
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Çocuklar Mec l i s z iyare t inde
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